
Poštnina plačana v gotovini.

Iskanje novih kapacitet, odkrivanje novih domačih 
surovin, ugotavljanje novih in boljših tehnoloških 
procesov, novatorstvo in racionalizatorstvo, borba za 
kvaliteto in za asortiment — vse to je osnovni pogoj 

za razvoj naše industrije

GLASILO GLAVNEGA ODBORA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE
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IV. plenum Glavnega odbora Zveze sindikatov Slovenije je na svoji . .... „„ „
seji dne 13. februarja sprejel sklep o sklicanju II. kongresa ZSS. »Z 6-KSpOZ@j3 JSffidSSCiililCSi VlauS LR SrGVSRIJG nimfi mflHnka

I. IV. plenum Glavnega odbora Zveze sindikatov Slovenije je na svoji 
seji dne 13. februarja določil, da se skliče II. kongres Zveze sindikatov 
Slovenije dne 24. aprila 1949 v Ljubljani.

II. Plenum predlaga kongresu naslednji dnevni red:
1. Poročilo o delu GO ZSS;
2. naloge sindikatov v izgradnji socializma;
3. o kulturnoprosvetncm delu;
4. volitve GO ZSS in finančnega nadzorstva;
5. sklepi in resolucije,

III. Delegati za II. kongres ZSS se volijo:
1. Na vsakih 400 sindikalnih članov se voli po 1 delegat;
2. volitve delegatov so tajne;
3. delegati s.i volijo na krajevnih konferencah.

IV. Sindikalne podružnice volijo svoje delegate za krajevne konference 
po sledečem ključu:
1. Podružnice z do 500 člani — na 20 članov 1 delegat;
2. podružnice z od 500 do 2000 članov — na 30 članov 1 delegat;
3. Podružnice z nad 2000 člani — na 40 članov 1 delegat.

V. Organizacijo za pravilno in pravočasno izvolitev delegatov za II. kon
gres ZSS vodijo okrajni in krajevni sveti:
1. Volitve delegatov za krajevno konferenco v podružnicah se vršijo 

od 20. februarja do 10. marca 1949.
2. Krajevne konference, na katerih se volijo delegati za II. kong^s, 

se vršijo v času od 1. marca do 25. marca 1949.
3. Okrajni in krajevni sveti prijavijo vse izvoljene delegate za II. kon

gres predsedstvu GO ZSS najkasneje 5 dni po izvršeni konferenci.
VI. Plenum pooblašča predsedstvo Glavnega odbora ZSS, da daje navo

dila in tolmačenje za izvršitev tega sklepa.
IV. plenum GO ZSS.

Orden in Medaljo dela je prejelo
skupno 8123 delavcev in uslužbencev

Prezidij Ljudske skupščine FLRJ 
je odlikoval 8123 delavcev in usluž
bencev, ki so si pridobili posebne 
zasluge v borbi za izgradnjo sociali
zma v naši državi. Z Ordenom dela 
I., II. in III. reda je odlikovanih 
3085, z Medaljo dela pa 5038 delav
cev in uslužbencev. Med odlikovanci

je 1141 kovinarjev, 922 rudarjev, 755 
transportnih in železniških delavcev, 
958 gradbenih delavcev in vrsta de
lavcev in uslužbencev iz ostalih go
spodarskih panog.

Imena prve skupine odlikovancev 
so bila objavljena v naših dnevnikih.

Zasedal je IV. plenum Glavnega odbora 
Zveze sindikatov Slovenije

Dne 13. februarja t. 1. eo se v sejni 
dvorani Doma sindikatov v Ljubljani se
stali člani plenuma GO ZSS, ki so pod 
vodstvom predsednika GO tov. Janka 
Rudolfa obravnavali naslednje točke 
dnevnega reda: 1. odobritev zaključnega 
računa za leto 1947 in sprejetje prora
čuna za leto 1949; 2. sklicanje II. kon
gresa ZSS. Plenumu je prisostvoval tudi 
član predsedstva CO ZSJ tov. Brejc.

Pred prehodom k dnevnemu redu je 
Predsednik GO tov. Rudolf Janko obraz
ložil ekonomski karakter lanskega plan
skega _leta zlasti z ozirom na težkooe, 
Povzročene zaradi posledic resolucije Im- 
formbiroja. Toda prav IV. proračunsko 
zasedanje Ljudske skupščine FLRJ je 
nakazalo, da so narodi Jugoslavije s svo
jim delavskim razredom na čelu in pod 
vodstvom KP tudi to moralno politično 
Preizkušnjo odlično prestali, da je re
solucija Informbiroja in vse tisto, kar 
*e sledilo, le okrepilo moralno politično 
enotnost naših narodov, da ie resolucija 
nforrnbiroja v resnici pri nas v prazno 

Nadela.
Tov. predsednik ie nadalje v svojem 

'tvodnem govoru v zvezi z II. plenarnim 
tedanjem KPJ naznačil vprašanje iz
padu je socializma na vasi kot pereče 
r^ašamje, ki ga morajo naše sindikalne 
^Sanizacije reševati z enako vnemo kot 
j se lotile industrializacije. Dejal je: 
^Stadnja socializma na vasi. to se pra- 
^ socialistična rekonstrukcija poljedel
ca, utrjevanje zadružništva — ni nič 

?a|Pi važno kot ie industrializacija, kajti 
rez socializma na vasi, socializma sploh

ne more biti. Vse proizvodne naloge, 
tekmovanja za preseganje plana, vpra
šanje preskrbe — moramo zato nujno 
povezati z izgradnjo socializma na vasi. 
Vse naše vsakodnevne naloge, ki jih 
imajo sindikalne organizacije v proiz
vodnji, moramo zato povezati s to našo 
splošno problematiko tako, da bodo na
ši ljudje v tovarni in izven tovarne tudi 
sodelavci na vasi z zavestjo, da nam 
brez izgradnje socializma prav nič ne 
pomaga, če še tako dobro izvršimo plan 
v proizvodnji. Vse naše sindikalne or
ganizacije morajo letos znati izvesti agi
tacijo za proizvodne naloge skozi per
spektivo izgradnje socializma na vasi.

Nato je v imenu CO ZSJ plenum po
zdravil tov. Tomo Brejc. V svojem go
voru ie zlasti poudaril bri-go sindikatov 
za delovnega človeka, kadar je v tovar
ni. doima, na potu, kadar ie bolan. V tej 
zvezi morialmo letos še mnogo več sto
riti, kajti borba za pravilno izvedbo so
cialnega zavarovanja, za zdravstveno za
ščito delavcev je ena najvažnejših nalog 
sindikatov.

^Nadalje je zlasti tudi poudarili, kako 
važna naloga sindikatov je izbira ka
drov za izpolnjevanje gospodarskih nalog.

Po izčrpni debati o obeh točkah dnev
nega reda je plenum soglasno odobril 
zaključni račun za leto 1947 in prav ta
ko soglasno sprejel proračun za 1. 1949. 
Oboje prtiobčuliemo na četrti strani na
šega lista.

Prav tako pa je bil z odobravanjem 
sprejet sklep o sklicanju II. kongresa 
Zveze sindikatov Slovenije.

Delo dveh mladinskih številk v rudniku Liboje
.Rudnik Liboje je med slovenskimi 
let ; iti lansko leto prvi izpolnil 

ini pton ;n ga tudi presegel, Čeprav 
1 velik rudnik in dela v njem le 

Iplhno število delavcev, imajo 2 mla- 
nskj številki ki sta lansko leto rln-n„. - številki, ki sta lansko' leto do-

L^esli pomemben del k 
rudnika. uspehu

Mladinska številka 2, ki obstaja že 
izpoW .194T’ ie najvee prispevala k »v. Plana v letu 1948. Na tej 
ie m m de-aj? 5 najboljši kopači ined njimi tudi petkratni udarnik

Potočnik Albin, odlikovanec Prezidija 
ljiudske skupščine FLRJ.

V borbi za znižanje proizvodnih 
stroškov je vodstvo obrata dodelilo 
tej mladinski številki važno nalogo 
in sicer delo v nadkopu mladinske 
številke 1. Delo na tem mestu je bilo 
treba namreč čimprej zgotoviti, da 
je odpadlo z velikimi stroški zveza
no vzdrževanje 40 m dolge proge, Iti 
je bila pod hudim pritiskom. Mladin
ska številka 2 je to nalogo v določe
nem roku točno izpolnila.

V torek 15. t, m. se j4 začelo II. izred
no zasedanje Ljudske skupščine LR Slo
venije. Zasedanju so prisostvovali člani 
vlade s tov. predsednikom Miho Marin
kom na čelu. Ko je predsednik Ljudske 
skupščine LRS dr. Ferdo Kozak otvoril 
zasedanje in podal poročilo o sprejetih 
predlogih in ko je skupščina sprejela 
dnevni red zasedanja, je dobil besedo 
predsednik vlade LR Slovenije tov. Miha 
Marinko, ki je podal izčrpen ekspoze o 
proračunu Ljudske republike Slovenije 
za leto 1949.

Ko je poudaril, da znaša naš letošnji 
proračun 4793 milijonov, oziroma skupno 
z neposrednim financiranjem investicij 
podjetij 6084 milijonov, je zlasti opozoril 
na nekatere njegove značilnosti, ki imajo 
svoj izvor v zveznem proračunu, ki od
reja višino izdatkov in dohodkov poedi- 
nim republiškim proračunom. Poleg dru
gih ogromnih nalog je. za primer med 
drugimi zveznimi investicijami navedel 
tudi investicije ministrstva težke indu
strije,, ki planira za 1309 milijonov grad
benih del v Sloveniji, gradenj hidrocen- 
tral za 707 milijonov. Celotne investicije 
(zvezne in republiške) za kapitalno iz
gradnjo in družbeni standard bodo zna
šale samo pri gradbenih delih čez 6 mi
lijard in še dodatne investicije za opre
mo v zveznih objektih. V zvezi s tem je 
dejal:

Glede na te velike investicije v pa
noge, ki imajo v vsakem pogledu pred
nost, je jasno, da so morale biti manjše 
investicije v republiško industrijo. Naše 
želje in potrebe so brez dvoma večje, 
toda vsako nadaljnje povečanje bi bilo 
nerealno. Že sama razpoložljiva delovna 
sila je absolutni plalon, preko katerega 
pri obstoječih sredstvih naše proizvodnje 
ne moremo, Zato sla naš republiški budžet 
in gospodarski plan za leto 1949. prila
gojena spremenjenim nalogam in liniji, 
ki jo je nakazal tovariš Tito. Te spre
membe narekuje z ene strani težnja, da 
čimprej likvidiramo zaostajanje razvoja 
našega kmetijstva, ki se je pokazalo v 
prvih dveh planskih letih in ki je bilo 
tudi prenizko planirano, z druge strani 
pa so tem spremembam vzrok nepred
videni dogodki preteklega leta. Saj je 
bilo v ekspozejih v zvezni skupščini na
zorno pokazano, da smo v izpolnjevanju 
plana v nekaterih panogah težke indu
strije zaostali samo zato, ker nekatere 
države ljudske demokracije spričo ha- 
range resolucije Iniormbiroja niso izpol
njevale svojih pogodbenih obveznosti.

Razpravljajoč nato o izvrševanju lan
skoletnega plana in proračuna je tov. 
predsednik zlasti naglašal vrste novih 
zmag naših delovnih množic, opozarjal 
pa je tudi na nekatere pomanjkljivosti, 
ki so se zlasti pokazale v pojavih raz- 
prševanja planskih nalog v širino, v or
ganiziranju vrst nadplanskih del, kar je 
vodilo k odtegnitvi delovne sile in mate
rialnih sredstev od glavnih planiranih ob
jektov, O uspešni izvršitvi lanskega plana 
je poročal:

Na samem sektorju proizvodnje, brez 
kmetijstva in gozdarstva, smo izvršili 
plan 102.3%no, V republiški industriji 
skupaj (kovinarska, tekstilna, usnjarska, 
živilska itd.) 104.9°/ono; industrija grad
benega materiala 112.5%mo; republiška 
lesna industrija 95.4°/ono, vštevši z lokal
no pa 102,4°/»no; v gozdarstvu 88°/ono. 
Celotni plan gradenj smo po naknadni 
redukciji izvršili s 104%>. Drugo so na
knadna planska in ižvenplanska dela.

Plan proizvodnje v kmetijstvu je bil 
dosežen na državnem sektorju po vred
nosti 84.6°/ono, na zadružnem 86.5°/ono. 
Investicije v kmetijstvu, ki bi po planu 
morale biti izvršene že v maju, so bile 
komaj do konca leta izvršene 80°/»no. 
To nam je izredno važno opozorilo za 
letošnje leto.

Javnih del na osnovi mobilizacije 
prostovoljne delovne sile je izvršeno, 
kalkulirano po norma-urah, v skupni 
vrednosti za 308,511.559 din. Po nepopol
nih podatkih je bilo udeležencev 1,752.148, 
ki so napravili 27,926.534 delovnih ur. Od 
tega je sama Ljubljana dala 599.930 ude
ležencev in 3,465.149 delovnih ur. (Tu
kaj je treba poudariti, da se ni dala ugo
toviti točna številka udeležencev, ker so 
mnogi udeleženci delali na raznih mestih 
in je seveda vsako gradbišče zase zbi
ralo podatke ter je na ta način skupno 
število udeležencev višje od celotnega 
števila prebivalstva.) Med temi je 378 
udeležencev, ki so zaslužili zlate značke 
z nad 600 urami, med njimi taki, kot sta 
Danica Mrdjan in Peter Ronko z 2300 
urami. To je dovolj prepričljiv dokaz, 
da je Ljubljana ostala zvesta svoji bor
beni tradiciji osvobodilne borbe pod 
okupacijo.

Posebej je treba omeniti še mesta 
, Maribor: 806.990 delovnih ur; Celje: 
226.000 delovnih ur in Kranj: 195.000 
delovnih ur.

Akcije za zatiranje koloradskega 
hrošča se je udeležilo 690.330 prosto

voljcev. Pri prostovoljnem delu v goz
dovih pa je sodelovalo 61.355 prosto
voljcev in 5690 voznikov.

Na gradnjah zadružnih domov je 
delalo 201.075 prostovoljcev. Dograje
nih je 189 domov, nedograjenih in v 
začetku gradnje je 269 domov.

^Mladina je dala v eno- in dvome' 
sečne brigade 14.118 mladincev. S pro 
stovoljnim delom poleg svoje redne 
zaposlitve pa je mladina napravila še 
t,379.428 delovnih ur.

Število obdelovalnih zadrug je ol 
koncu leta naraslo od 47 na 73. T« 
številka pa niti ni dokončna, ker je 
trenutno silno oživljeno gibanje za for- 
iniranje raznih oblik zadrug.

Tov. predsednik je nato govoril, kake 
se odražajo značilnosti letošnjega zvez
nega proračuna tudi v našem republi
škem budžetu. Omenil je, da je tovariš 
Tito v zvezi s tem v svojem ekspozejr 
jasno označil glavne naloge. Na eni stran: 
moramo v industriji zožiti in poglobit: 
fronto na glavne naloge težke industrije 
elektrogospodarstva, rudarstva in drugi! 
važnih zveznih objektov, na drugi stran 
pa moramo povečati napore za hitrejŠ: 
dvig poljedelstva, da bi čim bolj in čin: 
hitreje mogli zadovoljiti potrebe prehra
ne naglo naraščajočega industrijskega ir 
mestnega prebivalstva ter pospešiti grad
njo stanovanj in 'drugih objektov za dvig 
družbenega standarda. V tej zvezi je 
dejal:

V teku prvih dveh planskih let, pol- 
P.l. .naporov, iznajdljivosti naših kva
lificiranih delavcev, tehnikov in inže
nirjev, ter splošne borbe delavcev za 
izpolnitev plana, so se odkrile mnoge 
prikrite rezerve ali neugotovljene pro
izvodne zmogljivosti, ki jih ob spre
jemanju petletnega plana nismo po
znali. Mi bomo n. pr. v nekaterih pa
nogah naše republiške industrije že 
na koncu tega leta dosegli tisto višino 
proizvodnje, ki je bila predvidena ža 
konec petletnega plana. Tako lahko 
letos brez nevarnosti za izpolnitev pet
letnega plana industrijske proizvodnje 
zmanjšamo relativno višino investicij 
v republiško industrijo v korist pove
čanih _ investicij v težko industrijo, 
kmetijstvo in družbeni standard.

S tako preusmeritvijo investicijskih 
naporov za našo kapitalno izgradnjo 
bomo zmanjšali oziroma skrajšali po
trebe, da izvažamo dobrine, ki jih po
trebujemo sami. Kolikor več bomo iz
delali strojev doma, toliko manj bomo 
izvažali v inozemstvo naših kmetijskih 
pridelkov za nabavo takih strojev, tem 
hitreje bomo razvili lastne sile za našo 
industrializacijo. Cim manj bomo mo
rali izvažati naših kmetijskih pride! 
kov, čim bolj bomo dvignili našo kme
tijsko proizvodnjo, tem hitreje in tem 
bolje bomo zadovoljevali naše pre- 
hranbene potrebe.

Taka je smer letošnjega splošnega 
gospodarskega plana in zveznega pro
računa, v čigar okviru je izdelan tudi 
nas predloženi republiški proračun 
Mislim, da ni nikogar v naši deželR 
ki ima dober namen, ki razume in- 
terese celote, da bi mogel oporekati 
taki osnovni liniji naše gospodarske 
politike.
. T®. VPjifl Potrjujejo tudi številke 
investicijskih kvot v strukturi našega 
plana. Suma naših investicij znaša: 
iz budzeta za lastno financiranje pod
jetij 835 milijonov din; dobički 685 mi
lijonov din; amortizacija 606 milijonov 
din; skupaj 2126 milijonov din. Od te
ga odpade samo na-kapitalno izgradnjo 
1708 milijonov din.

V sami kapitalni izgradnji ima naj
višjo postavko kmetijstvo — 612 mi
lijonov; potem gozdarstvo — 529 mi
lijonov; celotna industrija lesnega in 
gradbenega materiala — 368 milijonov; 
oprema gradbenih podjetij, promet in 
trgovina — 199 milijonov; za družbeni 
standard skupaj 995 milijonov; od te
ga samo za stanovanja 473 milijonov; 
za prosveto, strokovne šole, zdravstvo, 
DID-e in jasli — 366 milijonov; za ko
munalne naprave — 92 milij.; upravne 
zgradbe — 64 milijonov. Iz teh številk 
jasno sledi linija, ki je bila poudar
jena na zasedanju zvezne skupščine.

Razmerje med investicijami za ka
pitalno izgradnjo in družbenim stan
dardom je proti lanskemu spremenje
no odločno v korist družbenemu stan
dardu.

Investicije za družbeni standard se 
letos dvignejo na 131 odstotkov proti 
letu 1948.

Lani je iz republiških virov — 
vštevši ljudske odbore — bilo potro
šenih za gradnjo stanovanj 318 mili
jonov. Letos pa bodo tudi zvezna pod
jetja, organi in ustanove investirali za 
stanovanja ca. 770 milijonov, to je do
sti več kot lani. Torej za stanovanja 
imamo skupaj za 1. 1949. 1330 milijo
nov din.

Lani je bilo dograjenih ca. 1400 sta
novanj, ostalo je ca. 1500 stanovanj, 
ki bodo končana letos. Za dokončanje 
začetih gradenj bo predvidoma treba 
ca. 300 milijonov, začeli pa bomo gra
diti 1800 novih stanovanj.

V primeri s prejšnjimi leti, zlasti 
pa s predvojnim povprečjem, pred
stavljajo te številke ogromna poveča
nja. Toda če upoštevamo današnje na
rasle potrebe, vidimo, da kljub tem 
visokim vsotam še močno zaostajamo. 
Maščuje se nam napaka prejšnjih let, 
ko so se tako republiški kakor zvezni 
investitorji omejevali samo na grad
njo proizvodnih objektov in dopuščali, 
da je gradnja stanovanj zaostajala za 
porastom števila delavcev in nameščen
cev v proizvodnji. Tendenca je bila, 
da se gradnja stanovanj prepušča bud- 
zetnim sredstvom okrajnih in mestnih 
ljudskih odborov. Jasno je, da bi na 
ta način zašli v nemogoč položaj, ker 
so budžetna sredstva teh omejena.

Poglavje zase je tudi zanemarjanje 
oziroma prepočasnost gradnje, odnos
no adaptacije otroških domov, zlasti 
domov igre in dela ter jasli; temu mo
ramo letos posvetiti mnogo več paž- 
nje, da čim bolj nadoknadimo zamu
jeno ^in tako zagotovimo potreben do
tok ženske delovne sile, na katero se 
bomo — spričo splošnega pomanjkanja 
delovne sile — morali mnogo bolj 
orientirati, da o sanitarnih, material
nih in vzgojnih pogojih otrok in psi
hičnem stanju zaposlene žene niti ne 
govorimo.

V tej zvezi je treba opozoriti, da 
bi bilo popolnoma napačno vzeti pla
nirano vsoto za jasli in DID-e kot ma
ksimum. Zlasti pa bi bilo napačno, če 
bi se v tem okviru orientirali samo na 
drage, moderne novogradnje. Efekt in- 
vesticij bi bil v tem primeru spričo 
ogromnih potreti mnogo premajhen.

• j-?a?e družbene organizacije, zlasti 
sindikalne m zenske, se morajo na 
tem vprašanju mobilizirati, da zainte
resirajo in prisilijo uprave podjetij — 
v prvi vrsti tistih, ki zaposlujejo ali 
so zainteresirani na večjem dotoku 
zenske delovne sile — da iz svojih last
nih virov najdejo vsaj minimalna po
trebna sredstva za gradnjo vsaj koli
kor toliko zadovoljivih provizorijev 
ali da najdejo obstoječe prostore in 
jih primerno adaptirajo. S takimi sred
stvi in z mobilizacijo prostovoljne nad
urne delovne sile, ki jo je treba usmer
jati predvsem na take objekte, ki ne
posredno povišujejo življenjski stan
dard _ prizadetih, bomo podvojili, po
trojili obseg DID-ov in jasli. Tudi na 
tem poprišen moramo videti borbo za 
socializem, kajti tako bomo lajšali bre
me zaposlene matere in ji omogočali, 
da se brezskrbno posveti delu v pro
dukciji in službi, tako bomo ustvarjali 
tudi pogoje za zdravo vzgojo otrok. 
Uprave podjetij pa morajo videti v 
tem — ce nič drugega - nove vire 
Za S i°k PrePotrebne delovne sile.

Poleg stanovanj v poglavju inve
sticij za družbeni standard je postavka 
za zdravstvo. Ta sicer ni tako velika 
glede na dejstvo, da vključuje tudi 
zdravstveno službo socialnega zavaro
vanja. Ce se bodo med letom pokazale 
možnost! prekoračenja proračunskih 
dohodkov, bodo ti event. viški šli kot 
dodatek za zdravstveno službo. Takoj 
za tem sledijo investicije za strokovno 
šolstvo, kjer ne smemo dopuščati ni- 
kakega zaostajanja v vzgoji kvalifici- 
ranega kadra za razvijanje naše in
dustrijske in kmetijske proizvodnje.

(Nadaljevanje na 2. strani.)
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(Nadaljevanja $ t. strani.j
V kapitalni izgradnji je — kakor 

že rečeno — največja postavka dolo
čena za razvoj naše kmetijske pro
izvodnje. ki bo letos v ospredju vseh 
naših naporov, kateri bo tudi v da
našnji razpravi treba posvetiti največ 
pažnje.

_ Druga po svojem obsegu in važno
sti je naloga v našem gozdarstvu. Nanj 
pade glavno breme našega izvoza, kar 
je tudi edino pametno, da naše po
trebe po uvozu strojev, industrijske 
instalacije in takih surovin za našo 
reprodukcijo, ki jih sami nimamo, pla
čamo z lesom, rudnimi in drugimi su
rovinami, ne pa s prehranbenimi ar
tikli, kar bi nujno šlo na škodo naše 
prehrane. Plan produkcije lesa je tako 
velik, da bomo morali razviti velike 
naše napore za njegovo izvršitev.

Y ospredju vseh naših investicij pa 
so investicije v naše poljedelstvo. Sku
paj g predvidenimi zveznimi dotacijami 
bodo znašale precej nad eno milijardo. 
Predvidene so predvsem za državni in 
zadružni sektor kmetijstva, namenjene 
so predvsem za to, da se že v letoš
njem letu občutno dvigne donos poljedel 
skih in živinorejskih prehranbenih arti
klov z državnega in zadružnega sektor
ja, za pridobitev novih površin njiv, za 
razmah kmetijskega zadružništva, ki naj 
dvigne kapaciteto naše kmetijske proiz
vodnje. Zato bo spričo teh visokih vsot 
nastala nevarnost, da bi bile upo
rabljene na preveč ozkem sektorju v ob
liki čim modernejših in zato tudi dragih 
kmetijskih gospodarskih objektov, ki ne 
bi bili sposobni dati one kapacitete kme
tijske proizvodnje, ki jo nujno potrebu
jemo. Ta sredstva morajo biti uporab
ljena čim bolj na široko, marsikod tudi 
v obliki provizorijev. Pri melioracijah, 
s katerimi bomo pridobili nove površine 
plodne zemlje, pa bo treba angažirati 
frontovske in kmetijske zadružne orga
nizacije. da bi se obseg novih površin 
čim bolj povečal s tako dodatno pomočjo. 
Naloga naših družbenih organizacij bo. 
da bodo iz sedaj močvirnih zemljišč, ko
likor ta niso državna, nastale zadružne 
ekonomije z racionalno napredno proiz
vodnjo. Na takih, z izsuševanjem pridob
ljenih poljedelskih površinah v bližini 
mest, kakor je Pšata pri Domžalah, bo 
treba gojiti take kulture, ki bodo nepo
sredno lajšale preskrbo mest in to s ti
stimi artikli prehrane, za katere je da
nes v mestih najtežje zaradi špekulativ
ne stihije privatnih poljedcjjskih produ
centov, ki imajo trenutno še monopolni 
položaj. Prav tako bo treba v določenih 
ravninskih predelih relativne gozdne po
vršine spreminjati v obdelovalno zemljo. 
Na kočevskem morajo nastati obsežna 
državna kmetijska posestva za krompir, 
krmske in podobne kulture z velikimi 
živinorejskimi farmami.

Če primerjamo lanskoletne investicije 
z letošnjimi, ki so skoraj trikrat večje, 
in upoštevamo lansko slabo gospodarje
nje na državnih posestvih, potem je jas
no, da bo potrebna največja skrbnost, 
če hočemo, da bodo te investicije dobro 
vložene, da bodo dale tisti donos, ki je 
po višini investicij po planu predviden. 
Zato so dolžni poskrbeti vsi organi ob
lasti, polno pomoč morajo dati tudi naše 
osnovne politične in množične organiza
cije. Vrsto manjših kmetijskih gospodar
stev smo dali tudi v neposredno kompe
tenco 0L0. da bi ministrstvo za kmetij
stvo moglo osredotočiti skrb na večja po
sestva.

V skladu z našo linijo borbe za po
večanje obdelovalnih površin bodo po
trebni tudi ostrejši prijemi proti tistim 
špekulantskim kapitalističnim elementom 
na vasi, ki iz špekulativnih nagibov za
nemarjajo obdelovanje zemlje in zmanj
šujejo svojo živinorejo. Državni organi, 
republiški in okrajni, kakor tudi vse 
naše družbene organizacije bodo morale 
posvetiti vse svoje sile v pomoč obstoje
čim obdelovalnim zadrugam, v stimuli
ranje ekonomij in snovanje vedno novih 
zadrug od nižjih do višjih oblik organi
zacije in načina kmetijske proizvodnje, 
v skladu z linijo sklepov II. plenarnega 
zasedanja CK KPJ.

Na tem področju moramo odločno pre
usmeriti dosedanje delo.

V nadaljevanju svojega ekspozeja 'je 
tov. predsednik govoril o posebni novosti 
v letošnjem budžetu, ki je izražena v 
postavki predvidčnih dohodkov 2 mili
jardi 100,000.000 na takozvanem tržnem 
dobičku (od tega 50% v zvezni, 50% pa 
v republiški budžet) lokalne proizvodnje. 
Že v izvajanju lanskega pforacuna se je 
ta novost izkazala, saj smo z zamenjavo 
enega dela tako zvaneiga tržnega dobička 
od podjetij aktivnih okrajev v republiški 
proračun mogli dati potrebno dotacijo 
pasivnim okrajem.

Tržni presežki predstavljajo letos po
sebno postavko dohodkov v budžetu, kar 
je tudi novost tako za Slovenijo kot za 
vse ostale republike. Lokalna proizvodnja 
je v glavnem izdvojena iz planske distri
bucije in je prepuščena svobodni inicia
tivi ljudskih odborov in njihovih gospo- 
darstvenih organov. O načinu, kako bodo 
predmeti lokalne proizvodnje predstav
ljali vir dopolnilne preskrbe, je tov. pred
sednik dejal:

Cene teh potroš. predmetov se bodo 
formirale po spontanem faktorju po
nudbe in povpraševanja za razliko od 
nižjih fiksnih cen predmetov garanti
rane preskrbe. Na ta način bo lokalna 
proizvodnja istočasno, ko predstavlja 
vir nadplanskega blagovnega fonda, 
tudi usmerjala presežke kupnega fon
da v budžet, ne pa v žepe kapitalistič
nih špekulantov in črnoborzijancev. —
V tem bo nadaljnji korak lanskoletne
ga začetka socialistične svobodne pro
daje.

Naravno je, da se naš način postop
nega uvajanja svobodne prodaje arti
klov dopolnilne preskrbe ob giiranti- 
ranem oskrbovanju osnovnih dcficitnih

artiklov prehrane, obleke in obutve, 
bistveno razlikuje od dvomljive poli
tike uvajanja splošne svobodne proda
je in ukinitve kart, kot n. pr. na Polj
skem in Madžarskem. Ilaranga, ki so 
jo od tam začeli proti nam — eeš, da 
svobodna prodaja pri njih pomeni bla
gostanje, da pa je pri nas racioniranje 
na karte izraz zavožene rolitike, ki 
vodi v bedo — pri naših delavcih ni 
vžgala. Naši delavci in nameščenci pre
dobro razumejo, da bi ukinitev osnov
ne preskrbe s kartami in točkicami, 
po nižjih fiksnih cenah, pomenila hip
no znižanje kupne moči delavca in 
nameščenca, da bi dinar takoj pr°nehal 
biti osnovna enotna označba nominal
ne in realne plače. Uvedba splošne 
svobodne prodaje bi danes neogibno 
vodila k nastanku visokih cen, daleč 
iznad kupne zmogljivosti delavca in 
nameščenca, vodila bi k oživljanju 
oderuške špekulantske dejavnosti ka
pitalističnih elementov. V socialistič
nem sistemu proizvodnje in izmenjave 
blaga si splošne svobodne prodaje ni 
mogoče zamisliti brez planskega balan
siranja plačilnega in blagovnega fon
da. Ker je zaradi hitre industrializa
cije silno poraslo število industrijske
ga in mestnega prebivalstva, ker so 
daljnosežni revolucionarni ukrepi 
ljudske oblasti dali možnost dostojnega 
zaslužka stotisočem, ki so prej života
rili v pomanjkanju, bedi in brezposel
nosti,, je splošna kupna moč silno po
rasla, zato kljub bujnemu porastu naše 
proizvodnje še ne moremo kriti vseh 
potreb, ki jih dviga porasla kupna 
moč. Mi bi brez dvoma z uvedbo sploš
ne svobodne prodaje, z dvigom cen 
daleč nad kupno močjo potrošnikov, 
hipoma imeli dobro založena tržišča, 
ki bi pokazala zunanji videz blago
stanja. Toda to bi bil samo zunanji 
videz v izložbah trgovin, realnost bi 
bila pa popolnoma drugačna, v, stra
hovito škodo delovnega človeka. S tem 
hi ustvarili stanje, v katerem bi bil 
položaj našega delavca in nameščenca 
močno podoben onemu v kapitalistič
nem gospodarskem sistemu, v katerem 
je bil vklenjen kot v začaranem krogu.

Nato je tov. predsednik obrazložil, 
kako ogromno vlogo bo imela pri tem 
naša organizacija socialistične trgovine. 
Ta mora biti signalizator potrošnik po
treb, ki ukazuje, kaj naj se proizvaja, ne 
pa samo razdeljevalec tega, kar se pro
izvaja. Rekel je:

Za to nalogo je treba trgovino primer
no usposobiti, utrditi njeno organizacijo 
in izpopolniti njeno mrežo. Organizacijo 
trgovine je treba izpopolniti tako, da bo 
vsrkala vse proizvedene potresne dobrine 
— kar je zlasti važno za tržne previške 
privatne kmetijske produkcije — in jih 
po čim krajši poti usmerjala k potroš
niku. Izrednega pomena so tu gibčne od
kupne uprave in trgovska podjetja. Tej 
panogi morajo vsi organi oblasti od višjih 
do najnižjih posvetiti vso pažnjo in na
pore za njeno čim boljše funkcioniranje.

Da bi mogli voditi smotrno politiko od
kupov v odnosu do množice drobnih pro
izvajalcev, da bi preprečili škodljivo 
špekulativno fluktuacijo v proizvodnji 
raznih kmetijskih pridelkov, je treba 
vzpostaviti tudi potrebno koordinacijo 
drugih resorjev s trgovinskim. Ta koordi
nacija je potrebna zlasti za solidno pla
niranje odkupnih pogojev, ki bi upošte
vali višino produkcijskih stroškov poedi- 
nih artiklov kmetijskih pridelkov, da bi 
že tudi s samo politiko cen usmerjali in 
stimulirali proizvodnjo tistih artiklov, po 
katerih je večje povpraševanje in potreba, 
odnosno da bi držali primerno ravnoves
je proizvodnje raznih artiklov, ki so nam 
enako potrebni. Dober trgovinski aparat 
in primerna koordinacija drugih gospo
darskih organov z njim je potrebna tudi 
za to, da bi uspešneje vključevali množi
co drobnih proizvajalcev v naše plansko 
gospodarstvo, da bi se utrdila avtoriteta 
ljudske oblasti in vera v solidnost njene 
gospodarske in tržne politike.

Ko je tov. predsednik orisal nujnost 
potrebe še mnogo večje in vztrajne borbe 
za plansko disciplino, kar velja zlasti za 
kapitalno izgradnjo, ža gradbena podjetja, 
kakor tudi za vse proizvodne resorje, je 
govoril, da se je treba v industriji boriti 
za še racionalnejšo proizvodnjo.

Izkušnje iz lanskega leta nas opozar
jajo, da bo potrebna še mnogo večja in 
vztrajna borba za plansko disciplino. To 
velja predvsem za investitorje za kapital
no izgradnjo, za gradbena podjetja, ka
kor tudi za vse proizvodne resorje. V 
industriji se je treba boriti za še racio
nalnejšo proizvodnjo, ki bo omogočala 
zniževanje polne lastne cene, proti kopi
čenju večjega števila delovne sile, kakor 
jo je treba po normativih za izpolni
tev plana. Uprave podjetij in delovni 
kolektivi se morajo boriti za prekorače
nje plana v okviru danih normativov su
rovin in delovne sile, za kvaliteto proiz
vodov, za plansko izkoriščanje sredstev 
akumulacije iz proizvodnje, za zboljšava- 
nje pogojev dela, za gmotno izboljšava- 
nje položaja delavcev. Izpopolniti evi
denco za čim uspešnejše disciplini
ranje v izvrševanju finančnega pla
na, evidenco, ki ne bo dopuščala skritih, 
izvenplanskih investicij, kopičenja več 
obratnih sredstev, kakor je potrebno za 
redno obratovanje, ker se ta sredstva 
običajno uporabljajo' za skrite neplanske 
investicije, s čimer se zadržuje več de
lovne sile in se odteguje od glavnih inve
sticijskih objektov.

Letošnje naloge so brez dvoma ve
like. Zmogli jih bomo. če bo planska 
disciplina čim večja, če bomo mobili
zirali vse svoje sile in če bomo te sile 
racionalno angažirali.

Zaradi koncentriranja naših sil za 
odločilne naloge so morala stopiti v 
ozadje razna druga naša stremljenja 
za zadovoljenje naših vsakdanjih in 
kulturnih potreb.

Govoreč o vprašanjih, katerih rešitev 
ni prvenstvene važnosti in so morala biti

zato postavljena v drugo vrsto, je tovariš 
predsednik prešel na sredstva, s katerimi 
bomo izvršili postavljene investicijske na
loge. Takole je dejal:

Za izvršitev postavljenih investicij
skih nalog se bomo tudi letos morali 
opreti na dopolnilno prostovoljno delov
no silo, zlasti še pri delih za dvig druž
benega standarda, ki so planu oziroma, 
ki so koristna za dvig udobnosti življe
nja in dela določenih delovnih kolekti
vov. ki jih je zato treba izvršiti preko 
plana.

Velike izkušnje, ki smo si jih pri
dobili po osvoboditvi, zlasti v zadnjih 
dveh planskih letih, v katerih se je po
kazala velika ustvarjalna sila naših de
lovnih množic, njihov elan in politična 
zavest, nam bodo dajale vzpodbudo v 
izvrševanju novih nalog.

Za izvršitev teh nalog bo seveda po
trebno intenzivno »rganizatorično iu po
litično delo naših organizacij. Treba bo 
odstranjevati hibo v funkcioniranju go
spodarskega. upravnega in preskrboval
nega aparata, spodbujati pozitivno kri
tiko slabosti in nepravilnosti, z okrep
ljeno množično kontrolo čistiti in utrje
vati ta aparat.

Politično zavest in delovni elan mno
žic je treba podkrepljevati s stalno skrb
jo za njihov gmotni položaj in stremeti 
za neprestanim" dviganjem življenjskega 
standarda. Utrjevati je treba sigurnost 
eksistence in stimulirati proizvodnjo 
drobnih blagovnih producentov, ki vest
no delajo za našo ljudsko skupnost. Ob
enem pa je treba neizprosno razkrinka
vati saboterje in škodljivce, pa naj se 
pojavljajo pod kakršne koli krinko.

Svoj eikspoze je tovariš predsednik 
zaključil:

Naše gospodarske uspehe, zlasti 
lanskoletne, ko smo se znašli pred tež
ko stvarnostjo nepričakovane klevet- 
niške kampanje, ki je bila kmalu za 
tem podkrepljena tudi z gospodarski
mi sankcijami od strani, od koder bi 
se tega najmanj nadejali, je ravno za
radi tega treba toliko bolj ceniti. V 
našem dnevnem političnem delovanju 
pa tega ne delamo v dovoljni meri. 
Naša kritika in samokritika naših sla
bosti in pomanjkljivosti teh uspehov 
ne more niti zmanjšati niti zasenčiti. 
Ta kritičnost je potrebna ne glede na 
to, da je sovražna propaganda z za- 
pada dobila objektivno pomoč v na
padih z vzhoda. Naša kritičnost le še 
bolj povečuje vrednost teh uspehov. 
Dvigati mora politično zrelost, izobraz
bo in samozavest naših delovnih mno
žic. Na njeni osnovi se mora nenehno 
utrjevati naša _ politična, enotnost po 
strogem kriteriju nepomirljivosti in 
budnosti do odkritih in prikritih so
vražnikov.

Več političnega, izobraževalnega' de
la, več političnega vrednotenja naših 
gospodarskih uspehov je potrebno za 
utrjevanje državnega aparata in oblast
nih organov do poslednjega ljudskega 
odbora. V osnovnih naših delovnih 
množicah moramo izkristalizirati spo
znanje, da so ti uspehi možni zato, ker 
je v odločilnem delu našega gospodar
stva odpravljen sistem izkoriščanja. 
Naloga političnega dela je, da bodo 
naše osnovne množice v naših gospo
darskih ukrepih in njihovih uspehih 
spoznale temelje socialistične družbe
ne ureditve.

Zavedati pa se moramo mi vsi, _ da 
kolikor bolj napredujemo v graditvi 
socializma, toliko ostrejši bo odpor iz
koriščevalcev. Dejstvo, da smo prisi
ljeni graditi socializem sami, spodbuja 
sovražnika na večji odpor. Taktika 
vodstva KPJ in tovariša Tita je pri 
tem taka, da olajšuje ta prehod. na so
cialistične osnove. To je taktika, ki 
ustvarja osnove, da se _ delovni, ljudje, 
ki žive od truda lastnih rok in uma, 
prepričajo o prednosti take družbene 
ureditve, da se ta prehod izvrši s čim 
manjšimi možnimi trenji, s čim manj
šimi možnimi težavami. Toda odpor so
vražnika je neizogiben. Izraža se v 
najrazličnejših oblikah. Da bi čim 
uspešneje odkrivali te oblike odpora 
in paralizirali odpor_ s?im, je potrebna 
čim večja politična jasnost in budnost 
naših družbenih organizacij, naših de
lovnih množic.

Politični aksiom je, da nam je od
krit sovražnik manj nevaren, ker ga 
vidimo in poznamo. Zato se tudi laže 
proti njemu borimo._Teže je s sovraž
nikom, ki deluje prikrito, teže je od
kriti vse maskirane metode sovražni
kovega rovarjenja. Teze je preprečiti, 
da sovražnik ne bi izkoriščal slabe de
diščine preteklosti, ki je v nas samih, 
s katero mu objektivno sami poma
gamo — in ta dediščina je še razno
vrstna. Naj opozorim samo na eno: 
nacionalna občutljivost ali celo šovi
nistične tendence, ki morejo ovirati 
nadaljnje utrjevanje jugoslovanske 
enotnosti naših narodov.

Predloženi osnutek proračuna, zlasti 
pa ves sistem celokupnega planskega 
gospodarstva, sta nam zglecL kako se 
tudi na vseh drugih popriščih dajo 
vskladiti interesi naših narodov, kakor 
so vskladeni v gospodarstvu, kjer se 
je v stari Jugoslaviji najjasneje odra
calo nacionalno zatiranje.

*
Na zasedanju Ljudske skupščine LRS 

so govorili nato: minister za finance Zo
ran Polič o proračunu LRS za leto 1949; 
predsednik planske komisije Sergej Krai
gher o porastu proizvodnje in investicij
skem planu za leto 1949; podpredsednik 
vlade LRS in minister za industrijo in 
rudarstvo dr. Marijan Brecelj o uspehih 
in nalogah industrije; minister za komu
nalno gospodarstvo Lidija Šentjurc o na
logah 1 udskih odborov v lokalnem go
spodarstvu; minister za kmetijstvo inž. 
Jože Levstik o ukrepih za pospeševanje 
kmetijstva; minister za gozdarstvo Tone 
Fajfar o našem gozdarstvu in lesni indu
striji; minister za trgovino Jože Borštnar

Londonska konferenca razpravlja o mirovni pogodbi z Avstrijo

Edina rešitev pred nasiljem in gospodar
skim zasnžnjevaniem Koroških Slovencev 
je priključitev Slov. Koroške k Jugoslaviji

Zasedanje namestnikov štirih zuna
njih minisrov Sovjetske zveze, ZDA, 
Anglije in Francije, ki se je začelo 
prejšnji teden v Londonu, je bilo pri
pravljeno z namenom, da se obnovijo 
pogajanja za sklenitev mirovne pogodbe 
z Avstrijo. Pobudo za to konferenco, ki 
bi naj nadaljevala z razpravljanjem o 
še mespcefieitliih točkiaih v mirovni por 
godbi z Avstrijo, o katerih se na prej
šnjem zasedanju niso mogli sporazu
meti, je dala avstrijska vlada. - Kljub 
temu so vsa dosedanja razpravljanja 
dokazala, da zapadite sile in z njimi tudi 
avstrijska vlada svojega stališča do po
sameznih točk v pripravljenem osnutku 
.mirovne pogodbe niso spremenile.

Kakor je znano, so se namreč na
mestniki štirih zunanjih ministrov na 
prejšnjem zasedanju zedinili glede tri
desetih členov mirovne pogodbe, glede 
ostalih 18 členov pa se niso mogli spo
razumeti. O teh členih naj bi torej raz
pravljala sedanja londonska konferenca. 
Trd oreh, na katerega so naleteli pri 
tem razpravljanju, je bil peti člen pri
pravljene pogodbe, v katerem je pred
videno, da bi avstrijske meje ostale 
takšne, kakršne so bile 1. jan. 1938. Ta 
člen, če bi bil sprejet v takšni Obliki, 
kakor je pripravljen, bi pomenil, da v 
celoti odklanja upravičene zahteve FLR 
Jugoslavije, da bi se Slovenska Koro
ška priključila k Jugoslaviji.

Medtem, ko je predstavnik Sovjetske 
zveze Zarubili zavzel stališče, da bi se 
o teh in drugih vprašanjih, ki nepo
sredno zanimajo FLRJ, zaslišal še pred
stavnik jugoslovanske vlade, kateri naj 
bi podal svoje stališče in obrazložitev, 
se je delegat Anglije temu odločno uprl. 
Odklonil je vsako spremembo te določ
be, če bi predvidevala kakršno koli te
ritorialno spremembo in finančno obre
menitev za Avstrijo. Čeprav je zavzel o 
tem enako stališče tudi francoski de
legat, je bil vendarle mnenja, da jugo
slovanski predstavnik predloži pismene 
predloge. Prav tako so predstavniki za- 
padnih velesil zavzeli odklonilno sta
lišče in zaščitili Avstrijo tudi glede pla
čila reparacij. Vsi brez izjeme so si bili 
namreč edini v tem, da bi naj Avstrija 
ne plačala reparacij, čeprav vedo vsi in 
je jasno vsakomur, da so prav Avstrijci 
ropali in plenili po okupiranem ozemlju 
po vsem svetu in tudi v Jugoslaviji in 
da nosijo za to svoje sodelovanje v voj

ni na strani nacistične Nemčije, vso od
govornost.

Istočasno, ko namestniki štirih zuna
njih ministrov razpravljajo o mirovni 
pogodbi z Avstrijo in ko so na eni zad
njih sej zasedanja prečitali še pismo 
pomočnika ministra zunanjih zadev vla
de FLRJ dr. Aleša Beblerja, ki izraža 
pripravljenost, da bi sodeloval s pred
stavniki štirih velesil pri izdelavi mi
rovne pogodbe z Avstrijo in jim poma
gal, da bi se našla podlaga za pravilno 
rešitev vprašanja in usode Koroških 
Slovencev, je tudi delegacija Pokrajin
skega odbora Osvobodilne fronte za Slo
vensko Koroško poslala namestnikom 
štirih zunanjih mimiistov spomenico.

V tej obširni spomenici ie nanizana 
cela vrsta izpadov in zločinskih dejanj, ki 
so jih izvršile od prejšnjega zasedanja do 
danes avstrijske oblasti proti koro
škim Slovencem. V tej spomenici se pri
tožujejo Koroški Slovenci, da niso imeli 
prilike, da bi že na prejšnjem zaseda
nju obrazložili svoje stališče in upravi
čene zahteve, da ie takrat avstrijski zu
nanji minister dr. Gruber potvarjal dej
stva in lažno prikazoval položaj Koro
ških Slovencev v Avstrijk da avstrijska 
sodišča še danes sedijo jugoslovanske 
partizane kot »bandite«, da je koroški 
deželni glavar Vedenig saim pozval Av
strijce, da preganjajo in obračunajo s 
Koroškimi Slovenci, čim bo sklenjena 
mirovna pogodba, da se nahajajo na po
ložajih koroške policije in žandarmerije 
bivši zagrizeni nacisti, da avstrijske 
oblasti odklanjajo Koroškim Slovencem 
izdajanje viz za Jugoslavijo in da konč
no tudi gospodarsko upropaščaio slo
venski živelj, ko mu nasilno odvzemajo 
živino, x>fartna dovoljenja za izvrševanje 
obrti in prepovedujejo, da bi odprli no
ve slovenske šole.

Na koncu zjaikljuouje spomenica: 
»Koroški Slovenci, ki so se borili na 
strani vseh demokratičnih sil v svetu, 
so z zmago nad nemškim fašizmom iz- 
vojevali pravico za resnično svobodo in 
popolno enakopravnost. Zato zahtevajo, 
kot edino rešitev pred nasiljem in go
spodarskim zasužnjen,jem priključitev 
Slovenske Koroške k Ljudski republiki 
Sloveniji v okviru FLR Jugoslavije. Sa
mo v skupnosti z vsem slovenskim na
rodom, bomo nedeljivi del in le tako 
bomo lahko utrdili naš gospodarski po
ložaj in v družbi demokratičnih narodov 
gradili svojo srečno bodočnost.«

ZOPET NOV PRIMER KAKO SPOŠTUJE 
ITALIJA DOLOČBE MIROVNE POGODBE

Prejšnjo nedeljo so se goriš ki Sloven
ci pripravili, da tudi oni na dostojen 
način proslavijo lOOletnico smrti velikega 
slovenskega pesnika Franceta Prešerna. 
V ta namen si je goriško pevsko in glas
beno društvo izposlovalo od goriškega 
župana dr, Bernardisa dvorano v. Ljud
skem domu, kjer je bila potem prireditev 
pripravljena. Toda še preden se je prire
ditev začela, se je v prostorih Ljudskega 
doma zbrala fašistična svojat, ki je hotela 
na vsak način, preprečiti prireditev.

Ko je ob napovedani uri slovenski ob
činski svetovalec tov. Pavlin Milan otvo- 
ril proslavo s pozdravnim nagovorom, je 
naenkrat nastalo v dvorani divje kriča
nje, zverinsko rjovenje in psovanje proti 
Slovencem, Podivjani fašisti 50 z galerije 
vdrli v dvorano in začeli pretepati naše 
ljudi. Vsi, ki so videli to divjanje faši
stične drhali, so prepričani, da je bil ta 
napad organiziran in pripravljen v na
prej. Oblasti, ki so dale dvorano na raz
polago, so hotele s tem le na videz poka
zati, da spoštujejo mirovno pogodbo, niso

pa ukrenile ničesar, da bi preprečile ts 
izpad in omogočile Slovencem, da bi mir
no počastili stoletnico Prešernove smrti.

Čeprav so bili navzoči tudi organi 
javne varnosti, niso hoteli posredovati ali 
pa so posredovali šele potem, ko je bilo 
že prepozno.

Dokaz, s kolikšno nevoljo je vsa zdru
žena reakcija tržaškega ozemlja sprejela 
vest, da se bo v Ljudski dvorani vršila 
ta proslava, je demokristjanski list »Gior- 
nale di Trieste«, ki je na svojih straneh 
v nedeljski številki hujskal vse »Italija
ne«, naj vendar ne dovolijo, da bi se v 
Gorici, v srcu mesta čula slovenska be
seda, ker bi to pomenilo veliko žalitev 
ne samo za Italijo, ampak za ves svet.

Ta primer kaže, v kakšnih razmerah 
živijo Slovenci v Gorici in italijanski re
publiki sploh. Kaže in opozarja pa ta 
primer tudi, kaj čaka tržaške Slovence 
in vse demokratično delovno ljudstvo, če 
bi bil uresničen lanskoletni predlog treh 
imperialističnih velesil o priključitvi 
Trsta k Italiji.

V TEKMOVANJU PREMOGOVNIKOV JE RUDNIK TRBOVLJE 
ZASEDEL V JANUARJU PRVO MESTO

Na sedežu republiškega odbora ru
darjev v Trbovljah je bila v ponedeljek 
14. februarja prva tekmovalna seja v le
tošnjem letu, ki je na podlagi poročil 
določila najboljše rudnike v mesecu ja
nuarju. Način razporeditve rudnikov se 
je spremenil v toliko, da je v skupini A 
8 rudnikov, v skupini B tudi 8, vsi osta
li pa spadajo v skupino C.

V prvi skupini je zmagovalec rudnik 
Trbovlje, ki je upravičeno dosegel prvo 
mesto. Mesečni plan za januar je prese
gel za 4.7%, proizvodnja po osebi pa je 
zvišana za 3.3%. S pravilnim uvajanjem 
norm in razporeditvijo dela so bili pro
izvodni stroški zmanjšani za 4.3%. Kvu- 
liteta proizvodnje se je izboljšala za 11 
odstotkov, prihranek na lesu za 4.3%, 
na razstrelivu 22.2%. Delovna disciplina 
je bila prav dobra, saj je neopravičenih 
'izostankov samo 0.7%. Tudi v mesecu 
februarju rudnik Trbovlje uspešno tek
muje, plan prve dekade je presegel za 
4.8%, vključno do 15. februarja pa je 
5.1% preko plana.

o naši trgovini in preskrbi; minister za 
delo Ivan Regent o zaposlitvi delovne si
le; predsednik k—trolne komisije LRS 
Viktor Avbelj;^ minister za prosveto dok
tor Jože Potrč o našem šolstvu in. lijud- 

•siki prosveti; minister za ljudsko zdravje 
dr. Marjan Ahčin o skrbi za ljudsko 
zdravje.

Po izčrpni diskusiji ljudskih poslancev 
o proračunu je bil proračun LRS za leto 
1949 z velikim odobravanjem vseh 122 
prisotnih poslancev sprejet.

Vse zgoraj navedene govore sta pri
občila oba naša dnevnika, izšli pa bodo 
tudi v posebni brošuri, na kar že sedaj 
opozarjamo naše naročnike.

Drugo mesto je pripadlo rudniku 
Idrija, ki je presegel mesečni plan pa 
5.05%, proizvodnja po eni osebi se je 
zvišala za 6.8%. Neopravičenih izostan
kov pa ima rudnik Idrija le 0.19%. V 
drugih postavkah ima slabše rezultate 
kot rudnik Trbovlje, zato mu je pri
padlo^ drugo mesto. Na tretjem mestu je 
rudnik Senovo, ki je premagal težave, 
ki jih je imel v zadnjih mesecih, ter 
presegel plan 3.46%. Proizvodnja po 
eni osebi se je zvišala za 3.77%. Neopra
vičenih izostankov ima rudnik Senovo 
1.03%, prav velik pa je izostanek za
radi bolezni in to 11.67%. Da je rudnih 
Senovo uspel preseči mesečni plan, ji 
rezultat boljših prilik v jami in ot' 
ganizacije 7nedoddellcovnega tekmbva'. 
nja. Četrto mesto je dosegel decembrski 
zmagovalec rudnik Velenje, ki je pre
segel plan za 4.5%. Neopravičenih iz- 
ostankov 0.99%. Na petem mestu je rud' 
nik Mežica, ki je plan presegel za 1.0%- 
Proizvodnja po eni osebi je zvišana z® 
5.3%. Stoodstotno pa sodelujejo vsi v 
tekmovanju. Neopravičenih izostankov 
ima rudnik Mežica 0.77%. Rudnik Z®' 
gorje, kii je presegel plan za 0.5%, ie. 
dosegel šesto mesto. Rudnik Hrastnik nl 
dosegel plana, pa je na zadnjem mestu- 

V drugi skupini rudnikov je zasedel 
prvo mesto rudnik Krmelj-Št. Janž, ki 
je presegel plan za 9.68%, zmanjšal pfO' 
izvodne stroške za 20%, zboljšal kvaU' 
teto premoga za 2.5%. Neopravičenih t!' 
ostankov ima 0.28. Tretje mesto je zase- 
del rudnik Pečovnik, ki je presegel plen 
za 2.1%. Četrto mesto je pripadlo rud
niku Laško, ki je plan dosegel lOOvo> 
ima samo 0.2% neopravičenih izostan
kov, boljših uspehov pa ni dosegel za
radi. slabih odkopnih prilik. Peto mesto 
je dosegel rudnik Kočevje in šesto Črna- 
Kaolin, ki pa nista dosegla plana.
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Občni zbor sindikalne podružnice »Litostroja« ni uspel
Občni zbor sindikalne podružnice »Ti

tovi zavodi — Litostroj«, ki je bil v ne
deljo 13. februarja v dvorani delavsko- 
uslužben.ske restavracije »Litostroja« ni 
uspel.

Ni uspel zato, ker že delo upravnega 
odbora sindikalne podružnice v 1. 1948 
ni bilo zadovoljivo zaradi nenačrtnosti v 
tlelu — nenačrtnosti, ki je dihala tudi 
u 13 referatov, podanih na občnem zbo
ru, nadalje ni uspel zato, ker se uprav
ni odbor svoje slabosti ni zavedal in ni 
pokazal prave samokritičnosti.

Tako so seveda že priprave za občni 
zbor bile pomanjkljive; te slabe pri
prave so^ se odražale tudi v samem po
teku občnega zbora. Dvorana, v kateri 
se je občni zbor vršil, je bila sicer pri
merno okrašena, opaziti pa je bilo, da 
manjkajo parole, ki bi vsakega usluž
benca opominjale na glavne naloge obč
nega zbora: plan in pojačano sindikalno 
delo. Referati, podani na občnem zboru, 
so bili pomanjkljivi, manjkalo jim je 
samokritične analize — podlage za bo
doče delo. Referat delavskega inšpek
torja ni bil podan, kar se nikakor ne 
bi smelo zgoditi — v njegovi odsotnosti 
naj bj ga prečital kdo drugi. Delovno 
predsedstvo ni znalo obdržati pozornosti 
delegatov pri smiselnem težišču zbora: 
sprejemanju sklepov, ki naj bi podali 
kolektivno voljo v delu za leto 1949. 
Sklepi so bili sprejeti v na pol prazni 
dvorani.

Katere so bistvene pomanjkljivosti v 
delu upravnega odbora podružnice v le
tu 1948, ki smo jih čutili — toda samo 
čutiti iz referatov in diskusije?

Sodelovanje uprave podjetja, pinldi- 
kalne podružnice in partijske organiza
cije je bistveni pogoj za uspešno izpol
njevanje planskih nalog. To sodelovanje 
je bilo v »Litostroju« slabo. Posledice: 
nenačrtnost dela in nekako organizacij
sko tavanje podružnice in njenih pod
odborov, neuspešno delo — kljub vsemu 
trudu referenta na sektorju za tarifo in 
tekmovanje, posebno glede uvajanja 
norm. zanemarjanje ideološke izgradnje 
in agitacije, pa tudi priprave na občni 
zbor same. Taki odnosi so na vsak na
čin slabili organizacijsko sposobnost po
družnice. ki bo vsekakor morala, če se 
ni čutila kos nalogam, iskati oporo in 
organizacijsko pomoč pri Partiji. Partij
ska organizacija pa bi morala, ko je za
čutila slabo delo podružnice, mobiliza
cijsko intervenirati. Da odnosi podruž
nice in uprave niso bili takšni kot bi 
morali biti. bo krivda odbora, ki ni znal 
Bajti pravilne povezave. Tako je recimo 
v vprašanju personalne evidence novih 
Članov z zahtevo, da naj bi člana poši
ljal /sindikat v personalni oddelek, po

družnica grešila, ker vsekakor ni na
loga kadrovskih funkcionarjev, da poši
ljajo novodošle k sindikalnemu odboru; 
kvečjemu jim lahko povedo, kam naj se 
obrnejo za vpis v sindikat. Kot je bilo 
opaziti, se je sicer sodelovanje med 
upravo, partijsko organizacijo in po
družnico po septembru v preteklem le
tu izboljšalo, vendar pa bo to vprašanje 
v letošnjem planskem letu igralo naj
večjo vlogo. Zato ga bo treba uspešno 
rešiti. Izkušnje zadnjih štirih mesecev 
bodo pri tem gotovo v oporo. Primer, 
da je uprava udarnika, ki ga je predlo
žila podružnica, črtala in vpisala dru
gega. pa je treba raziskati in razčistiti. 
Kar bo samo izboljšalo odnose.

»Titovi zavodi — Litostroj« so v letu 
1948 presegli plan za 7 odstotkov in zni
žali proizvodne stroške za 13 odstotkov 
— podružnica torej beleži lep proizvodni 
uspeh. Ta uspeh pa bi bil verjetno še 
večji, če bi upravni odbor zagrabil vpra
šanje normiranja dela. nagrajevanja in 
populariziranja najboljših. Proglašenih 
je bilo 8 racionalizatorjev in 63 udarni
kov, nagrajenih 231, pohvaljenih pa 173 
članov delovnega kolektiva. Številka je 
za tako velik kolektiv in za doseženi 
uspeh prenizka. Udarniki so bili pro
glašeni samo dvakrat v preteklem letu. 
Kampanjski način nagrajevanja škodlji
vo vpliva na delovni polet kolektiva in 
ga bo moral novi odbor odpraviti. Isti 
je bil odnos podružnice do uvajanja 
norm. Danes dela po normah 61 odstot
kov delavcev (odstotek je prenizek). Te 
norme pa je večinoma določala uprava 
sama. Naloga novega odbora pa bo. da 
pri uvajanju norm po ostalih nenormira- 
nih delih, upravo vsestransko podpre, da 
bodo tako norme čim realnejše.

Lepe uspehe je kolektiv dosegel v 
tekmovanju (v prostovoljnem delu 73 
tisoč delovnih ur!), vendar pa ima ta 
uspeh senčne strani — odbor ni posve
čal dovolj pozornosti (evidenci, pozab
ljal je tudi na izredno važne proizvodne 
naloge: dvig proizvodnosti, preseganje 
norm, kakovost izdelkov, štednjo mate
riala in dvig strokovnih kadrov (izjema 
je livarna).

Ni zavestnega in uspešnega dela ter 
delovnega poleta brez ideološke izgrad
nje. Politična vzgoja članstva pa ie bila 
v preteklem letu izredne slaba (izjema 
je zopet livarna in Št. Vid). Posledice 
te pomanjkljivosti politične vzgoje se 
vlečejo kot rdeča nit skozi vse referate: 
s‘aiia delovna disciplina, nepravilen od
nos do kolektivne imovine v tovarni. ,si- 
mulaiiistvo. slab obisk kulturno umetni
ških prireditev, nezadosten študij uredb 
in predpisov, ki regulirajo delovne od
nose, in neaktivnost SKUD-a. Vse to so

mirne posledice slabe ideološke vzgoje 
članstva. Zato bo ideološka izgradnja 
članstva najosnovnejša naloga novega 
odbora. — Novi odbor bo moral iz
brisati iz svojega programa akcijsko de
lo na kulturno prosvetnem sektorju in 
posvečati več pozornosti izdelavi grafi
konov, diagramov in tabel ter nazorni 
agitaciji.

Organizacijska povezava podružnice 
s pododbori je bila izredno slaba. Pod
odbori so bili skoraj prepuščeni samim 
sebi. Izredno nizko število prehodnlili 
zastavic (štiri) je dokaz slabe skrbi po
družnice za pododbore. Mladinski aktiv 
v tovarni je izredno agilen in številčno 
močan, toda kljub temu o delovnih uspe
hih mladine ni bilo nič omenjenega.

Prijetno je poslušati našega delovne
ga človeka, ko diskutira. Zanimivo je 
bilo opazovati, kako je postavljal bese
de pred letom 1941. kako v letih 1945 
in 1948 in kako jih postavlja danes, ka
ko mu pravilno teče beseda, kako pra
vilno pristopa k vsakemu vprašanju, ka
ko pravil* so njegovi pogledi. Delo 
podružnice »Litostroja« je bilo pomanj
kljivo. referati slabi. Delegatom se je 
vrivala koplilca vprašanj. Diskusija na 
občnem zboru podružnice »Litostroja« je 
razočarala. Diskutanti so bili malošte
vilni in so posegali samo v nekaj pod
ročij, upravni odbor in partijska orga
nizacija bi morala že vnaprej zaktivizi- 
rati članstvo za diskusijo.

Nič čudnega, da so sklepi po tako 
slabi diskusiji bili pomanjkljivo izdelani, 
vendar so zajeli bistveno:

1. da bo podružnica delo v pododbo
rih in komisijah in vseh sektorjih de
javnosti poživila;

2. da bo podružnica posvečala naj
večjo pozornost ideološki vzgoji članov 
sindikata;

3. da bo podružnica skušala doseči 
pravilno nagrajevanje in popularizirala 
udarnike, racionalizatorje in novatorje;

4. da kolektiv osvoji tekmovanje kot 
stalen način dela.

Nodi odbor je posredno izbran tim 
uživa — sodeč po rezultatih volitev — 
vse zaupanje članstva. S konkretizira
ni em sprejetih sklepov, upoštevanjem 
napak preteklega leta in s stalno samo
kritično anajlizo svojega dela mora e 
podporo članstva doseči večje uspehe. 
Besede diskutanta tov. Zoričiča, da je 
vsaka sindikalna organizacija brez delov
ne podpore članstva mrtev organizem, se 
mora zavedati slednji član kolektiva. 
Proizvodnim uspehom se bodo tako kaj 
kmalu pridružili tudi uspehi na drugih 
sektorjih; kolektiv, ki je pokazal tak 
tekmovalni in delovni polet in pri ka
terem je delovna zavest tako visoka, 
ima vse pogoje za to. Sušnik Jože.

Hiul tur a in prosveta

Izid nagradnega natečaja za najboljša 
krajša književna in glasbena dela

Geslo občnega zbora guštanjske železarne:
(im več jekla našemu tecialiiiiinema gosnodarstvu

Občnega zbora sindikalne podruž
nice v železarni Guštanj se je udele
žilo nad 280 delegatov, izvoljenih v 
pododborih. Občnega zbora se je ude
ležil tudi član RO kovinarjev Slove
nije tov. Kvas Jaka in sekretar Okraj
nega komiteta KP tov. Razgoršek-

Tov. Mihelač predsednik podružni
ce je v svojem referatu podal orga
nizacijsko poročilo podružnice, v ka
terem je prikazal dosedanje uspehe 
in neuspehe organizacije.

Guštanjska železarna je proizvodni 
plan dosegla 31. decembra. Tekom leta 
pa so imeli lepe uspehe predvsem v 
novatorstvu in racionalizaciji," s či
mer so prihranili podjetju že čez dva 
milijona din. \ elike uspehe so dosegli 
v kulturno prosvetnem delu, saj je 
godba železarne Guštanj ena izmed 
prvih v Sloveniji. Tudi mladinska or
ganizacija si je priborila drugo me
sto med delavskimi aktiv) v Slove
niji. Dobila je pohvalo in nagrado od 
CK mladine Slovenije.

Plan za januar je bil dosežen s 
109%, kar dokazuje, da je kolektiv 
guštanjske železarne že takoj v za
četku tretjega leta Titove petletke 
zaostril borbo za mesečno izpolnjeva
nje plana.

Predsednik pa ni analiziral samo 
najvidnejših uspehov organizacije, 
temveč je v svojem obširnem refera
tu analiziral tudi pomanjkljivosti, ki 
so predvsem odraz neutrjenosti sindi
kalne organizacije, kakor nedelavno
sti komisij nekaterih pododborov, in 
pa preozka aktivnost posameznih 
funkcionarjev podružnice.

Sama diskusija pa je pokazala in 
opozorila delegate na večjo aktiviza- 
cijo novatorstva in racion alizato v siva 
prj štednji v materialu, kakor tudi za 
Večje in množičnejše sodelovanje p-ri 
prostovoljnem delu na raznih objek
tih, kakor jih je do sedaj izvajala 
gladina tega kolektiva. V diskusiji je 
clffln Republiškega odbora kovinarjev 
tov. Kvas dejal, da je velika naloga 
Bovega upravnega odbora prav v tem, 
ffa utrdi sindikalno organizacijo, da 
zboljša delo komisij, kakor tudi da 
Bačrtno in sistematično pristopi k 
1(fejno političnemu dvigu članstva in 
s tem omogoči široko udejstvovanje 
Ba vseh popriščih naše dejavnosti.

Da bi se dosegel ta cilj, je pogoj 
trdnost sindikalne organizacije, ki ima 
zavedno članstvo.

Tudi tov. Razgoršek sekretar Okr. 
komiteta KP za Dravograd, je pou
daril enotnost delavskega razreda v 
naši domovini, ki je tesno strnjena 
okrog naše Partije, CK KPJ in tov. 
Tita ter dokazuje predanost prav v 
tem, ko vodi dosledno borbo za ures
ničenje predčasne izvršitve plana, S

tem razkrimfcuje klevete nekaterih" 
voditeljev braltsikEi kompartij in dr
žav ljudske demokracije. Delegatje 
na občnem zboru so nato z navduše
njem sprejeli poziv na tekmovanje 
kolektiva železarne Štore.

Delovni kolektiv železarne Guštanj 
stopa v tretje leto Titove petietbeupod 
zastavo slavne Komunistične partije 
Jugoslavije in modrim vodstvom tov. 
Tita z geslom; čim več jekla našemu 
socialističnemu gospodarstvu. Ob za
ključku skupščine so bile poslane re
solucije CK PKJ in Centralni upravi 
sindikata kovinarjev Jugoslavije v 
Beogradu.

Razstava Tovarne emajlirane posode prikazuje delo tovarne 
v preteklem letu in vzpodbuja kolektiv na še uspešnejše delo

v letošnjem letu
Tovarna emajlirane posode v Celju 

je med pripravami na svoj letni občni 
zbor sklenila, da priredi razstavo ter na 
najbolj nazoren način prikaže življenje 
in delo svojega kolektiva, ki je preteklo 
leto Mjuib težavam izpolnil svoj plan in 
v marsičem izboljšal talko sindikalno de
lo kot organizacijo proizvodnje.

Razstavo so odprli dan pred občnim 
zborom, 12. februarja, v dvorani doma 
OF. Čeprav vezana na razmeroma maj
hen prostor, je razstava po zaslugi smo
trne in zelo Okusne ureditve v polni me 
ri dosegla1 svoj namen. Na častnem me
stu je razstavljen nov proizvod te tovar
ne — spodnji del tovornega avtomobila. 
V tovarni emajlirane posode so izdelali 
vsa potrebna orodja ter sedaj serijsko 
proizvajajo omenjene dele, potrebne to
varni avtomobilov na Teznem. Poleg 
razstavijeinega avtomobilskega klela je 
pismo kolektiva TAM. v katerem se ob 
novem .letu zahvaljuje za pomoč in prosi 
še za nadaljnje sodelovanje, ki bo obe
ma kolektivoma pomagalo do izpolnitve 
plana.

Na razstavi so nato razvrščeni razni 
novi strojni deli. s katerimi so raciona- 
lizatorji izboljšal j. in pospešili proizvod
njo ter znižali polno lastilo ceno. s či
mer so v veliki meri prispevali k uspe
hom tovarne. Med najpomembnejšimi ra
cionalizacijami je razstavljen strojni del, 
zamisel racionalizatorja Davida Valenti
na. s katerim je pri delti na avtomatu 
prihranil tovarni 70.000 din letno. Z na
zornimi risbami je prikazana racionali
zacija tehnika Germadnika, ki je uvedel 
segrevanje plinskih generatorjev s točno 
določeno mešanico trboveljskega in ve
lenjskega premoga, namesto dosedanje
ga načina," ko so segrevali iste kotle le

DRUŠTVO ZA KULTURNO SODELOVANJE SLOVENIJE Z ZSSR
prireja

RAZSTAVO IZBRANIH SLIK
Moskovskega umetniškega akademskega gledališča (MHAT) 

v Jakopičevem paviljonu
Razstava bo odprta od sobote 19. do vključno 27. februarja, dnevno od 

d° 18. ure. — Vstopnina za posameznika znaša 10 din, za dijake 5 din, 
za skupinske obiske po 2 din za osebo

s trboveljskim premogom. Tovarni je s 
svojim uspelim poizkusom prihranil mi
lijonske vsote.

Pri razstavljenih maketah delavskih 
stanovanjskih hiš tovarne emajlirane po
sode. ki obiskovalcem nazorno prikaže
jo, kako lepa, udobna stanovanja gradi
mo v naši državi za delavce in name
ščence, je pojasnilo, da so trije tovariši 
iz tovarne. Velikonja Franc, inž. Pompe 
Rihard in Saksida Franc tako izboljšali 
načrte, da so hiše lahko dogradili že 
sedaj in pri gradnji prihranili 400.000 
dinarjev.

Na vidnem mestu laihko obiskovalci 
razstave vidijo, kdo si ie priboril lansko 
leto v tovarni emajlirane posode v traj
no last prehodne zastavice. — Najboljša 
mladinska brigada je brigada Toneta 
Kosa. Najboljša delovna skupina je v vla- 
čilnici skupina tov. Poljska Jožeta. K«t 
najboljši delavec pa si je priboril v traj
no last zastavico šestkratni udarnik Jože 
Končan. Poleg njih so razstavljene nove 
zastavice, za katere se kolektiv bori v 
letošnjem letu, ko stojijo pred njimi še 
večje in odgovornejše naloge.

V sredini dvorane pa si lahko ogle
damo vzorce predmetov, ki jih izdelu
jejo v tovarni emajlirane posode za do 
mače potrebe in za inozemstvo. Tu je 
pocinkana in kositrna posoda, emajlira
na in eterna posoda, kamni servisi, lonci, 
kozice, vedra, škafi in še številnejši dru
gi izdelki.

Grafikoni po stenah prikazujejo de
javnost kolektiva izven proizvodnje. V 
primerjavi z letom 1947, ko je dal ko
lektiv 8000 m- prostovoljnega dela, je 
leta 1948 opravil kolektiv 17.356 ur pro
stovoljnega dela. Nezgode-, obolenja in 
disciplinski prestopki so bili v letu 1948 
mnogo nižji kot 1947. dvignili pa so v 
tovarni tudi število študijskih sestankov, 
proizvodnih posvetovanj in zelo razširili 
fizkultumo dejavnost. Delček prizadev
nosti mladine je prikazan z razstavlje
nim priborom za inženirsko risanje, ki 
so ga izdelali učenci v gospodarstvu v 
tej tovarni.

Razstava je dobro obiskana, saj 
najde sleherni obiskovalec v njej polno 
zanimivosti, Slane kolektiva pa vzpod
buja k se boljšemu delu v letošnji borbi
ZA IfrlpJlr

Glvni odbor Zveze sindikatov Slove
nije je na predlog ocenjevalne komisije 
sprejel sklep, da dodeli nagrade za naj
boljša krajša književna in glasbena de
la, ki so bila poslana v natečaj:

I. Krajše povesti, novele ali črtiee:
I. in 2. nagrada se ne dodelita;
3. nagrado v znesku 3000 din prejme 

tov. Kos Marko iz Ljubljane za zbirko 
novel »Človek, zemlja in delo« (geslo: 
Planinski).

II. Pesmi:
1. nagrado v znesku 5000 din prejme 

tov. Pavel Golia iz Ljubljane za pesem 
»Pohorski bataljon« (geslo Ensislo);

2. nagirado v znesku 3000 din prejme 
tovariš Hofman Branko iz L jubljane za 
zbirko pesmi »V senci zapada«;

3. nagrado v znesku 2000 din prejme 
tov. Črtomir Šinkovec iz Ljubljane za 
zbirko pesmi »Grebem po času«.

III. Krajša dramska dela:
1. in 2. nagrada se ne dodelita;
3. nagrado v znesku 4000 din prejme 

tov. Novak Vladimir iz Vevč za enode
janko »V novo življenje« (geslo: Delo 
za skupnost).

IV. Skladbe množičnih pesmi:
1. nagrada se ne dodeli;
2. nagrado v znesku 7000 din prejme 

tov. Bernard Filip iz Ljubljane za sklad
bo pesmi »Naša petletka« (geslo »66«);

3. nagrado v znesku 5000 din prejme 
tov. Lipar Peter iz Kranja za skladbo 
pesmi »Toplo utriplje srce« (geslo »Pe
sem dela«).

Vabimo vse naše umetnike, da se v 
še večjem številu udeležijo tekmovanja 
v nagradnem natečaju za daljše povesti 
ali romane, za celovečerna dramska de
la, za celovečerna simfonična dela, za 
kiparska in slikarska dela. Rok za od
dajo teh prispevkov traja do 31. mar
ca 1949.

Z našega knjižnega trga
Z osvoboditvijo se je razrastlo tu

di naše kulturno življenje tako mo
gočno, da si prej tega niti misliti ni
smo mogli, To rast še prav posebno 
označuje tudi naš knjižni trg. V letu 
1948. namreč je izšlo pri nas 91 lepo
slovnih de) v nakladi 572.P60 izvodov, 
del iz markisiistično-leministične lite
rature je izšlo 85 v nakladi 525.400, 
poljudno znanstvenih in znanstvenih 
del 44 v nakladi 240.000 izvodov, po
leg tega 72 učbenikov za osnovne, 
srednje, strokovne in vso k e šole v 
nakladi 600.000 izvodov in raznih 
drugih del, kakor koledarjev, uredb, 
različnih navodil itd. pa 34 v nakladi 
324.600 izvodov, tako da je v celem 
izšlo 326 del v skupni nakladi 2 mili
jona 260.660 izvodov, pri čemer pa 
niso všteti časniki, periodične izdaje, 
zdravstvene propagandne brošure, pra
vilniki itd., saj je na primer samo Urad 
za informacije pri Predsedstvu vlade 
LRS izdal 560 tiskov v nakladi 3,382.700 
izvodov.

Če pregledamo izdaje po založbah, 
dobimo tole sliko: 1. Cankarjeva za
ložba je v 1. 1948. izdala 56 del v skup
ni nakladi 401.282 izvodov, 2. Sloven
ski knjižni zavod je izdal 49 del v na
kladi 480.700 izvodov, 3. Mladinska 
knjiga je izdala 58 del v nakladi 
388.750 izvodov, 4. Držvna založba Slo
venije je izdala 95 del v nakladi 
716.194 izvodov, pri čemer pa niso 
všteta dela iz glasbenega področja, 
kjer je izšlo 34 glasbenih del v 50:000 
izwdih.

Te dni je Slovenski knjižni zavod 
izdal nov naitis miniaturne izdaje Pre
šernovih Poezij . V kratkem bo pri 
Državni založbi Slovenije izšel Pre
šernov Album, ki bo imel dva dela: 
v prvem z naslovom »Kraji, listine in

sodobniki« bo zbrano gradivo, ki po
jasnjuje Prešernovo življenje in delo 
od njegovega rojstva do smrti, drugi 
del pa bo pokazal upodobitve pesnika 
in najbolj važne ilustracije njegovega 
dela in življenja. To pomembno delo 
je zasnoval dr . Fr. Kidrič, ki je na
pisal tudi uvod, podroben komentar 
k slikam in štiri rodovnike Prešerno
vega rodu. Album bo izšel v pol usnju 
in — 500 numerirauih izvodov — v 
polnem usnju.

Državna založba Slovenije priprav
lja tudi državno jubilejno izdajo Pre
šernovih poezij, ki bo vsebovala ce
lotne Poezije iz 1. 1847, dopolnjene s 
teksti, ki so bili pripravljeni za to 
izdajo. Uvod je napisal Josip Vidmar, 
uredila pa sta jo dr. Mirko Rupel in 
Alfonz Gspan, ki sta sestavila tudi 
slovarček ter imenski in stvarni tol
mač. Uvod bo v sirbsiko-hrvatškem in 
slovenskem jeziku, pesmi bodo v slo
venščini, komentar pa samo v srbsko- 
hrvatskem jeziku. Zanimivo je pri 
tem, da se za to izdajo zanimajo tudi 
Makedonci, ki žele, naj bo uvod m 
komentar tudi v makedonskem je
ziku.

Akademija znanosti in umetnosti 
pripravlja Prešernovo bibliografijo, 
kjer bo zbrano vse prešernoslovje, t. j. 
vse, kar je bilo do sedaj napisanega 
o Prešernu. To delo urejuje dr. Janko 
Šlebinger. Ta začetek dela naših za
ložb nam prikazuje vero, da bo bi
lanca koncem letošnjega leta spet po
kazala, _ koliko smo pridobili ? osvo
boditvijo v svojem kulturnem življe
nju. Pripominjam še. da Državna za
ložba Slovenije izdaja mesečno list 
»Slovenski knjižni trg«, ki spremlja 
celotni slovenski tisk ne samo s poro
čili o izdanih knjigah, temveč tudi s 
članki, pojasnili itd. K.

NAŠE LJUDSKE ODBORE ČAKAJO VELIKE NALOGE 
KAKO BODO ORGANIZIRALI GRADITEV APARATA 

LJUDSKE OBLASTI
Med važnimi sklepi na V. kongre

su KPJ, je bil sprejet tudi sklep o 
utrjevanju in strokovnem usposab
ljanju kadrov naše ljudske oblasti, 
posebno v najnižjih in najmanjših 
enotah.

Okrajni ljudski odbori so v zad- 
njih_ dveh mesecih začel) organizirati 
tečaje, ki naj strokovno usposobijo 
odbornike in jim nudijo politično 
osnovo za uspešnejše delo v ljudskih 
odborih. __ Nekateri ljudski odborniki 
hočejo še vedno vnašati v krajevne 
odborp miselnost, da s starim »občin
skim« načinom dela lahko gospodari
jo in da se naša ljudska oblast v bi
stvu ne razlikuje od stare.

Ker je taka miselnost v nasprotju 
s pridobitvami naše ljudske revolu
cije, ker škoduje delu ljudskih odbo
rov in nadaljnjemu razvoju našega 
gospodarstva, se je treba ostro boriti 
proti' takim ostankom sovražne misel
nosti, ostro boriti proti nezaupanju 
in neznanju ter uveljavljanju starih 
metod dela.

V vseh okrajih Slovenije so orga
nizirali tečaje za predsednike krajev
nih ljudskih odborov, za finančne, tr
govinske, kmetijske, gozdarske, ko
munalne poročevalce itd. Nekaterim 
okrajem so ti tečaji prinesli veliko 
uspehov, posebno tam, kjer so skrbeli 
za pravilno 'izbiro strokovnega in 
tehničnega vodstva tečajev in kjer so 
nudili tečajem vsa potrebna material
ih sredstva.

TEČAJ KRAJEVNIH POROČEVAL
ČEV ZA TRGOVINO IN PRESKRBO 
V TRBOVLJAH JE STROKOVNO 
USPOSOBIL 20 LJUDSKIH ODBOR

NIKOV
»Da bomo postali pravi voditelji 

in delali v korist naše vasi,« pravi 
kmet in odbornik Štrajhar Franc iz 
Čem senik a, »se bomo morali marsikaj 
naučiti. Tečajev smo se v začetku iz
ogibali, danes pa nam je zal, da so 
ta predavanja trajala samo teden 
dni in da moramo že oditi.«

Tako so ob zaključku tečaja govo
rili tudi drugi tečajniki — poročeval
ci za trgovino in preskrbo iz Vrlio 
vega, Loke — Kisovca, Zidanega mo
sta, Gaberskega in drugih krajev, ki 
jih je OLO Trbovlje poklical v tečaj.

Predavanja so obsegala snov o tr
govini in preskrbi, o različnih oblikah 
in namenu trgovanja, o važnosti od
kupov in o napakah, ki jih bodo kot 
kraj. poročevalci morali odstranje
vati. Z velikim zanimanjem so sledili 
predvajanjem o zadružništvu in obli

kah zadružnega gospodarjenja, o vlo
gi k m e ti'jsko -o bd elovalnih zadrug na 
vasj in podobno. Struktura naše ljud
ske oblasti jih je še posebno zanimala 
in so spoznali, kako velike napake so 
dostikrat delali na račun nepoznava
nja značilnosti strukture.

Tečaj pa ni nudil odbornikom sa
mo strokovnega znanja. Tovarištvo in 
disciplina so posebno odlikovale to 
skupino, ki se je kot četrta, pod vod
stvom upravnika Pečnika Milana uspo
sabljala za delo, za katero jih je ljud
stvo . izbralo in izvolilo. Tovariško iz
menjavanje misli in metod dela jih 
je v krožkih dostikrat privedlo do ži
vahnih razgovorov.

Med_ najboljšimi so bili srednji 
kmet štrajhar Franc iz čem.šenika, 
ključavničar Pavlič Andrej iz Zida- 
nega mosta, varilec Bizjak iz Gaber
skega in delavec Borštnar Vinko iz 
krajevnega ljudskega odbora Loke— 
Kisovec.

Tudi ostali poročevalci so dosegli 
prav dobre uspehe. Iz tečaja so izlo
čili samo enega odbornika, ki že v 
začetki! ni pokazal potrebnih sposob
nosti. V enem tednu so imeli 36 pre
davanj, ki so jih vodili strokovnjaki 
iz okraja. Med najbolj priljubljenimi 
sta bila tov. Korinšek Alojz in Skalir 
Mirko.
KRAJEVNE LJUDSKE ODBORE JE 
DOSTIKRAT VODILO ADMINISTRA
TIVNO OSEBJE NE PA IZVOLJENI 

ODBORNIKI
Pred nekaj dnevi so v okraju Ce- 

l.je-okolica zaključili tečaj za gozdar
ske poročevalce, ki so ga organizirali 
v Dobrni. V ta tečaj je prišlo nad 30 
delavcev, kmetov in obrtnkov, ki v 
krajevnih odborih vršijo funkcije 
gozdarskih poročevalcev.

Ker se pred poročevalce za go
zdarstvo prav v letošnjem letu po
stavljajo velike in odgovorne naloge 
ki so j,ih doslej največkrat površno 
izvrševali le administrativni usluž
benci krajevnih ljudskih odborov bo 
■ta, \e.č-aj v meri pripomogel k
izboljšanju dela. \ c cin a poročevalcev 
pa se je delu odtegovala tudi zaradi 
tega, ker niso znali organizirati na- 
™a dela, n uti niso poznali svojih na-

Žato pomeni ta tečaj prelomnico 
v dosedanjem delu, pomeni nov od
nos m pravilno razumevanje vloge 
krajevnih poročevalcev. Z utrjeva
njem kadra l judske oblasti se bo tudi 
gospodarsko upravljanje krajevnih

iiKSMB: v 01,4,1
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O planiranju dopustov
Uredba o plačanem letnem dopustu 

delavcev in uslužbencev jasno in razum
ljivo določa, da so vodstva podjetij in 
ustanov dolžna planirati razpored letnih 
dopustov za vse leto.

Za uspešno izvedbo planskih nalog je 
pogoj ustrezna organizacija dela, ki je 
odvisna od razpoložljivih delovnih ka
drov, od njegove pravilne razporeditve 
v delovnem procesu. Pri tej razpore
ditvi, pri tej organizaciji .se mora upo
števati tudi pravica delavcev in usluž
bencev do plačanega letnega dopusta. Ta 
pravica s svoje strani nalaga vodstvom 
podjetij in ustanov dolžnost, da vsi v 
njihovem kolektivu zaposleni izkoristijo 
to pravico v smislu in duhu predpisov o 
plačanem letnem dopustu. To dolžnost 
pa morejo izpolniti samo, če bodo pra
vočasno sestavili plan letnih dopustov.

Primeri, kjer še nimajo plana letnih 
dopustov, kažejo ne samo na brezbriž
nost odgovornih upravnih in sindikal
nih funkcionarjev do te važne in po
membne pravice našega delovnega člo
veka. ampak tudi na podcenjevanje te 
pravice, na nezadostno razumevanje po
mena in vsebine dopusta, ki ga ljudska 
država zagotavlja z znatnimi material
nimi izdatki vprav zato, da bi dopust 
dejnsko dosegel svoj namen. Uredba o 
plačanem letnem dopustu priznava mi
nistru za delo FLRJ pravico, da sme 
sporazumno s pristojnim ministrom v 
primeru nujne državne potrebe v dolo
čenih gospodarskih strokah ali podjet
jih ustaviti letne dopuste. Ali ni značil
no, da se vse doslej zvezni minister za 
delo tega pooblastila ni poslužil? Ali ni 
to dejstvo pomembno zato, kako naj višji 
državni organi spoštujejo in cenijo pra
vnico delavskega razreda do plačanega 
letnega dopusta? Odgovor na ta vpra- 
nja je predvsem ta, da nepravočasno 
planiranje dopustov, ali pa neplaniranje 
sploh, ni samo kršitev zakonitega pred
pisa, temveč je predvsem nedopustno 
omejevanje pravice, glede katere določa 
že ustava, da osebam v delovnem raz
merju država zagotavlja pravico do pla
čanega letnega dopusta. Spričo tega je 
mnogo težja napaka na strani sindikal
nih podružnic, ki ne izpolnijo pravočas
no svoje dolžnosti, ki ne sestavijo pra
vočasno svojega predloga za plan letnih 
dopustov, kar v bistvu pomeni, da v 
nezadostni meri skrb e za svoje članstvo 
in so v svojem delovanju enostranske, 
kar je še posebej kot hudo pomanjklji
vost obsodil V. plenum Centralnega od
bora ESJ.

Ponekod se pojavljajo pomisleki, češ 
kaj pomaga plan dopustov, ko moramo 
med letom itak spreminjati ta plan. Ta 
pomislek pa objektivno največkrat ni 
utemeljen in je posledica površno se
stavljenega plana, do katerega so tudi 
sindikalne podružnice brezbrižne in se 
ne bore pravilno za njegovo izpolnitev. 
Uredba izrecno določaj, da se morajo 
upoštevati delovne razmere pri sestavi 
plana dopustov. To pomeni, da mora biti 
plan dopustov neločljivo povezan s pla
nom podjetja sploh in da je osnova pJa-

Obvestito vpisnikom ljudskega 
posojila, ki so samo delno 
poravnali vpisani znesek
Vpisniki ljudskega posojilni, ki ni

so piriavoČaisno ali v celoti pbravnali 
vpisanega zneska posojila, pravilno tie 
bodo dobili obveznic ljudskega poso
jila, ker niso izpolnili svoje^ obvez
nosti, ki so jo prevzeli ob vpisu. Ker 
pa je to prvo ljudsko posojilo, ki sb 
ga vpisali milijoni delovnih ljudi, m 
ker nekateri vpisniki tudi iz upravi
čenih razlogov niso mogli pravočasno 
ali v celoti poravnati vpisanega znes
ka, je minister z,a finance FLRJ izdal 
na temelju 7. člena uredbe o ljudskem 
posojilu sklep, da bodo vpisniki ljud
skega posojila, ki iz opravičenih raz
logov niso v celoti poravnali vpisane
ga zneska posojila, prejeli obveznice_ 
za poravnani znesek, razen za razli
ke pod 500 din (pri mladini pod 250 
din).

Vpisniki vlagajo prošnje pri svojih 
sindikalnih podružnicah oziroma pri 
svojih osnovnih • organizacij ah Ljudske 
fronte, mladina, ki je vpisovala po
sojilo na mladinskih delovnih akcijah, 
pa vlaga prošnje pri svoji sedanji 
mladinski organizaciji, V prošnji je 
treba naveis-ti, zakaj vpisnik ni mogel 
nadaljevati z vplačevanjem, razen 
tega pa je treba v prošnji navesti 
tudi Številko vpisnega mesta, redno 
številko vpisnika, znesek vpisanega 
posojila in znesek, ki je bil poravnan 
ia račun posojila.

Če je bil vzrok za prekinitev pla
čevanja dolgotrajnejša bolezen v dru
žini ali smrtni primer ali znatno zni
žanje dohodkov, oziroma sprememba 
delovnega mesta vpisnika, kar se je 
dogajalo pri sezonskih delavcih, mora 
k prošnji dati svojo izjavo tudi seda
nja sindikalna podružnica ali osnov
na organizacija Ljudske fronte, ozi
roma dotična mladinska organizacija, 
ki svoje pripombe napišejo na prošnji 
sami in prošnjo nato vrnejo vpisniku, 
ki jo pošlje, če gre za član,a sindika
ta — pristojni poslovni enoti Državne 
investicijske banke FLRJ, če pa gre 
za člana Ljudske fronte, oziroma za 
mladino z delovnih akcij — pristojni 
poslovni enoti Narodne banke FLRJ.

Podružnice Narodne banke oziro
ma DržaJVne investicijske banke bodo 
na temelju mnenja sindikalnih po
družnic, mladinskih organizacij ali 
osnovnih organizacij Ljudske fronte 
odločale o predloženih prošnjah.

Rok za vlaganje prošenj je do 
1. aprila 1949. Obveznice, ki bodo na 
temelju teh prošenj izdane, ne bodo 
upoštevane pri prvem žrebanju leta 
1949. — (Iz Državne investicijske ban
ke FLRJ).

na dopustov plan dela. Podjetja so pra
vočasno seznanjena s .svojimi planskimi 
nalogami, vedo, s kolikšno delovno silo 
razpolagajo, poznajo svoje kadre, pozna
jo težo in vrsto dela, delovne razmere in 
vedeti morajo, da so dolžna med letom 
omogočiti svojim delavcem in uslužben
cem, da izkoristijo svoj dopust. Največ
krat ovira plan dopustov ter njegovo iz
polnjevanje pojav, da se prvi meseci v 
letu najmanj izkoristijo za dopuste. Po
sledica takih pojavov je zadrega pri do
deljevanju dopustov v ostalih mesecih in 
težave, ki se zaradi tega pojavljajo pri 
izpolnjevanju plana. Kot plan sploh, ta
ko tudj plan dopustov ne trpi kampanj
skega načina.

Sindikalne podružnice pa morajo pri 
sestavi plana sodelovati zato, da bodo 
pri razporeditvi dopustov pravilno upo
števani najboljši, prizadevni in požrtvo
valni delavci, naši udarniki, racionaliza- 
torji- odlikovanci in delavci ki delajo 
pod težkimi delovnimi pogoji, pri zdrav
ju škodljivih delih itd. Tudi dopust se 
dodeljuje po načelu, za več dela, za tež
je delo, večje napore in uspehe — več 
pravice, več dopusta pod ugodnejšimi po
goji. Od sodelovanja sindikalnih podruž
nic je odvisno, v koliki meri ho po tem 
načelu plan dopustov sestavljen in tudi 
uresničen.

Posebej je treba pri sestavi plana do
pustov upoštevati tiste delavce in usluž
bence. ki bolehajo na kroničnih bolez
nih, ki jim sicer ne onemogočajo dela, 
so pa vendarle potrebni tudi zdravni
škega oddiha. Po predpisu se mora v 
takih primerih združiti plačani letni do
pust z zdravstvenim oddihom, pri čemer 
pripada takemu plača za čas dopusta, 
hkrati pa prejema tudi vse dajatve iz 
socialnega zavarovanja. Namen tega 
predpisa je, preprečili nepotrebno izgu
bo proizvodnih dni, na drugi strani pa 
zboljšati materialne pogoje takim do
pustnikom, ki so potrebni tudi zdrav
stvenega okrevanja v kakšnem zdravili
šču ali klimatskem okrevališču. Zato se 
morajo sindikalne podružnice posveto
vati s pristojnimi zdravniki zaradi pra
vočasnih pregledov. Na podlagi ugotovi
tev zdravniških pregledov se potem v 
planu dopustov upoštevajo tisti posamez
niki, katere zdravniška komisija določi 
za zdravstveni oddih, s čimer se mora 
istočasno združiti tudi čas dopusta.

M. R.

Napake, ki zavirajo razmah 
udarnišlva, racionalizatorstva 

in novatorstva
Ne bomo govorili o ogromnih uspehih, 

ustvarjenih po zaslugi udarnikov, racio- 
nalizatorjev in n o vat or jev, ker dokazuje 
to preseženi lanskoletni plan, marveč 
bomo opozorili na nekatere napake, ki so 
se v preteklosti dogajale, da se bomo 
lahko v bodoče proti njim borili in jih 
odstranjevali.

Prva pomanjkljivost je kampanjsko 
proglaševanje udarnikov, saj so se po 
malomarnosti nekaterih uprav podjetij in 
celo sindikalnih podružnic ljudje, ki so 
upravičeno zaslužili udarniški naslov, pu
ščali ob strani — in še več, celo na že 
proglašene udarnike, ki so zaslužili po
novno proglasitev, so pozabili tako, da so 
brez svoje krivde prekinili naslov udar
nika, Druga groba napaka je, da se ra- 
cionalizatorske predloge — predvsem 
manjšega pomena — v številnih primerih 
ne upošteva, inovatorjem pa ponekod ne ■ 
dajejo možnosti in podpore, da bi svoje 
izume realizirali, Konkretnih primerov 
take vrste imamo precej, in tudi take, 
da predlogov, ki jih dajejo »preprosti« 
delavci, ne upoštevajo. Tretja nepravil
nost je slaba preskrba progiašeneev z 
blagom, ki jim pripada na udarniške na
kaznice; tej pomanjkljivosti je vzrok sla
ba evidenca, zaradi katere ministrstvo 
za trgovino in preskrbo ne more dobav
ljati dovoljne količine blaga za udarnike, 
ker pač ne ve točno, koliko jih je v vsa
kem kraju posebej.

Nadaljnja nepravilnost, kateri pa so 
krivi tudi proglašene! sami, je ta, da ti 
večkrat ne izkoriščajo vseh prednosti, ki 
jim po zakonu pripadajo kot n, pr,: da 
jim ni treba čakati v vrstah pri nabavi 
blaga, raznih vstopnic itd. Osnovna na
paka, ki jo bomo morali vsekakor odstra
niti, je tudi ta, da ne sklicujejo redno 
ali pa sploh ne sklicujejo posvetov udar
nikov, racionalizatorjev in novatorjev, da 
bi izmenjali svoje izkušnje, — Na takih 
posvetih bi lahko tudi udarniki, raciona- 
lizatorji in novaitorji sprejeli individualne 
obveze, n. pr„ da bodo priučili v določe
nem roku toliko in toliko število novo- 
došlih delavcev. Za sklicanje takih po
svetov morajo skrbeti predvsem sindikal
ne podružnice.

Ob tej priložnosti pa obveščamo sin
dikalne podružnice, da naj v bodoče ne 
pošiljajo prijav udarnikov na Glavni od
bor ZSS, marveč le na reptibliški odbor 
sindikata svoje stroke.

Prašiš« aprnie pogodb m trabtorabo oranje
Čas prvih poljskih del in pomladanske 

setve se naglo približuje. USTROJ se že 
na vseh svojih delovnih področjih skrb
no pripravlja na bližnjo orno in setveno 
sezono. Prav tako, kot si naša industrij
ska podjetja s točnim dnevnim in meseč
nim izpolnjevanjem plana že takoj v za
četku novega planskega leta ustvarjajo 
solidne osnove za izpolnitev letnega pla
na industrije, si pri poljedelskih delih z 
dobrimi pripravami na prva pomladanska 
dela, oranje, brananje ia setev, ustvarja
mo prve pogoje za bodoče uspehe na tem 
področju,

V petletnem planu je predviden stalni 
dvig mehanizacije našega poljedelstva, 
kajti le s strojno obdelavo zemlje bo 
možno dvigniti hektarski donos in obra
čunati z zaostalostjo našega kmetijstva, 
žalostno zapuščino stare Jugoslavije. Ne
katere države ljudske demokracije so si- 
sicer zaradi odpovedanih dobav novih 
poljedelskih strojev skušale tudi na tem 
področju zavirati našo pospešeno pot k 
socializmu, vendar pa nam dobra orga
nizacija USTROJ-a in planiranje Uprave 
za mehanizacijo jamčijo za uspeh, s kakr
šnim so preteklo leto odgovorili na tako 
zaviranje naši delavci v industriji — to 
je, z izpolnitvijo plana.

V prvi vrsti je USTROJ v Ljubljani 
reorganiziral svoje delo, ki se letos znat
no razlikuje od lanskega, Lani je opravljal 
USTROJ po sklenjenih pogodbah s svo
jimi traktorskimi brigadami razna poljska 
dela tako na državnem zadružnem in pri
vatnem sektorju. Letos pa je USTROJ 
del svojih traktorjev in poljedelskih stro
jev, kakor tudi ižvežbane kadre odstopil 
državnim posestvom in večjim zadrugam, 
Vsa državna posestva so tako več ali 
manj že oskrbljena s traktorji in polje
delskimi stroji, prav tako pa ima tudi 
sleherna zadruga, z zemljiščem nad 30 ha, 
najmanj po en traktor. Po 15. marcu, ki 
je začetek prvih poljskih del, bodo držav
na posestva in večje zadruge obdelale 
svoja zemljišča z lastnimi stroji Da pa 
bo kapaciteta strojev polno izkoriščena, 
bodo državna posestva po opravljenih 
delih na svojem posestvu, priskočila s 
svojimi traktorskimi brigadami na pomoč 
manjšim zadrugam, industrijskim ter to
varniškim ekonomijam, večje, zadruge pa 
okoliškim kmetom. USTROJ sam bo s 
svojimi traktorskimi brigadami po pogod
bah, ki jih sedaj sklepa, preoral in opra
vil druga dela še preostalim industrijskim 
ekonomijam, manjšim zadrugam, ki nima
jo lastnih traktorjev, in nato tudi še kme
tom.

Vsa ta dela planira sedaj Uprava za 
mehanizacijo v Ljubljani. Da bo njeno 
delo Čimbolj uspešno, pa morajo vse in
dustrijske ekonomije ter manjše zadruge 
čimprej skleniti pogodbe z UŠTROJ-em 
v Ljubljani, kajti prekasno sestavljen plan

bo prav gotovo oviral vsa pomladanska 
dela in marsikje povzročil tudi, da trak
torji ne bi bili polno izkoriščeni, V na
sprotju s preteklim letom je planiranih 
letos na vsak traktor 2Q0 pogojnih hek
tarjev, to je 20 ha več kot lani, Eri po
gojnih hektarjih računamo tako oranje, 
branjarije, setev in druga poljska dela, ki 
odpadejo na posamezni traktor, oziroma 
stroj. Ob dobri organizaciji ih izvedbi
planirane izkoriščenosti traktorjev na dr
žavnem in Zadružnem sektorju bo možno 
v širokem obsegtt priskočiti na pomdc s 
traktorji in stroji tudi kmetom, ki bodo 
sklepali svoje pogodbe z najbližjimi kme
tijskimi zadrugami.

Med priprave na pomladansko oranje 
pa moramo vključiti tudi delo Centralnih 
delavnic v Ljubljani in Maribor«) ter nji
hovih podružnic, kjer bodo do 15, marca 
popravili in Usposobili za delo vse po
kvarjene traktorje in poljedelske stroje 
tako, da med pomladanskimi deli samimi 
ne bo nobenih nepotrebnih zamud in no
benega mrtvega traktorja ali stroja, ki 
bi tte sodeloval v tej pomladanski dien- 
živi.

Naloga sindikatov je sedaj predvsem, 
da se pozanimajo, če so njihove ekono
mije za letos že sklenile potrebne po
godbe z USTROj-em v Ljubljani, da ne 
bodo zaradi zakasnitve ostale njihove 
ekonomije neobdelane ter bi kot nepla- 
nirane ovirale nato še ostalo delo,

Splošna proračun Glavnega odbora 
Zveze sindikatov Slovenije za leto 1949

Besedilo

DOHODKI:
Obresti vlog................................
Najemnine....................................
Nepredvideni dohodki . . . . 
Kvota Centralnega odbora ZSJ,

Beograd....................................
Dotacija iz sredstev za kultur- 

no-prosvetno in fizkulturno 
delo in ljudsko tehniko . . - 

Dotacija iz sredstev delavskih
okrevališč................................

V breme rezervnega sklada . 
Pokritje primanjkljaja iz sred

stev za kult.-prosv. in fizkul
turno delo in ljudsko tehniko

Skupaj

IZDATKI:
A. Osebni:

Plače ................................
Socialno zavarovanje . 
Službena potovanja . . 
Nagrade sind. aktivu . . 
Kongresi in konference 
Plenumi in posvetovanja 
Sprejemi delegacij in drugo

B. Materialni:
Najemnine................................
Vzdržev. in manjša popravila 

prostorov in zgradb . . ■ 
Zavarovanje zgradb in oprave 
Kurjava, razsvetljava in voda 
Davščine od nepremičnin 
Pisarniške potrebščine . 
Sindikalni obrazci .... 
Pošta, telegraf, telefon 
Takse in manipulacijski stro 

ški denarnih zavodov . . 
Naročnina in vezava dnevni 

kov in službenih listov. . 
Vzdrževanje in manjša popra

vila inventarja..................
Vzdrževanje, popravila in zava 

rovanje prevoznih sredstev
C. Nepredvidene 

potrebe:
Manjši nepredvideni izdatki 
Rezervni krediti..................

D. Investicije: 
Gradnja in večja popravila

zgradb .........................................
Nabavka in večja popravila

inventarja................................
Nabavka prevoznih sredstev .

E. Dotacije: 
Dotacija za delavsko-nameščen- 

sko restavracijo.......................
Skupaj

Iznos
Okrožni, 
okrajni 

in krajevni 
sveti

17.695,—
124.672,—
102.800.—

10,681.551.—

4,219.983,-

1,195.000.-

16,341.701.—

11,214.000.— 
2,308.878.—

378.000, — 
29.500,— 
89.000.—
89.000. —

247.036.—

283.180.— 
37.022.— 

486.020.— 
17.236.— 

230.400.—

395.910.—

152.060.— 

58.080.— 

128.890.—

97.289.— 
100.200.—

16,341.701.-

Glavni
odbor

10.000,— 
358.200.— 

5.000.—

5,811.849.—

1,880.152,—

513.349.*“
2,895.726,—

1.012.587.-
12,486.863.-

6,068.360.— 
1,239.591.— 
1,000.000.— 

260.000.— 
1,500.000,—

150.000. —
200.000. —

100.000.—
44.672,—

200.000.—
40.000. — 

200.000,—
280.000.—

10.000. — 
25.000,— 

50.000—

350.000—

61.280— 
65.000.—

300.000.-

342.960—

12,486.863.-

Skupaj

618.367.-

16,493.400,-

6,100.135—

513.349—
2,895.726—

2,895.726.-
28,828.564—

24,526.329.-

1,885.566—

1,449.940—

323.769—

300.000—

342.960-
28,828.564,-

REKAPITULACIJA: 

Izdatki:
1. Osebni . . .
2. Materialni .
3. Nepredvideni
4. Investicije .
5. Dbtacije . ■

Skupaj

24,526.329—
3,335.506—

323.769—
360.900—
342.960—

28,828.564—

Proračun je bil sprejet na seji predsedstva Glavnega odbora Zveze sindikatov Slovenije
dne 25. januarja 1949.

Vodja finančnega oddelka: 
Tavčar Ivan

Predsednik: 
Rudolf Janko

Bilanca in zaključni račun Glavnega odbora Zveze sindikatov
Slovenije za Iste tm

Za čas od 1. marca do 31. decembra 1917 izkazuje bilanca Glavnega odbora Zveze 
sindikatov ža Slovenijo:

Aktiva Pasiva

1. Gotovina...........................
2. Denarni zavodi . . .
3. Dolžniki...........................
4. Inventar ......
5. Nepremičnine ....

288.797.47 
. 12,834.796.28 

886.212.64 
892.S33.75 
745.337.59

1. Upniki ....
2. Glavnica . . .
3. Kezervni sklad

. . . . 10,895.538.44
. . . . 1,638.171.34
. . . . 3,114.267.95

15,647.977.73 15,647.977.73

Dohodki
PRORAČUNSKO GOSPODARSTVO

Izdatki

Dotacija CO ZSJ . . •
Najemnine.......................
Nepredvideni dohodki . 
Dotacija iz rezervnega 

sklada GO

6,250.000.— 
410.375.53 
186.522.35

670.000.--

7,516.897.88

Osebni ......
Materialni..................
Subvencije . . . 
Nepredvideni izdatki 
Investicije . . . . . 
Višek ...........................

1,855.478.74
643.957.87

3,014.107—
163.032.20
938.671.49
901.650.58

7,516.897.85

Bilanco in pregled proračunskega gospodarstva za leto 1947 je pregledalo in v reda
našlo finančno nadzorstvo.

Predsedstvo je bilanco in pregled proračunskega gospodarstva za leto 1947 odobrilo na 
svoji seji dne 19. februarja 1948.

Plenom je soglasno sprejel bilanco in zaključni račun Glavnega odbora Zveze sindi
katov za Slovenijo za leto 1947.

* * *

MIZKVLTURA
II. PLENUM TELOVADNE ZVEZE SLOVENIJE

Telovadna organizacija mora vzgajati nove
množile iz vrst delavskega razreda

Dne 13. februarja 1949 je bil II. ple
numi TZS. ki je po izčrpnih referatih in 
diskusiji sprejel vrsto sklepov, ki bo
do bisbvenoi vplivali na razvoj fizkulture 
med delovnim ljudstvom.

Od ustanovne skupščine TZS, ki je 
bila maja 1948, se je TZS v organizacij
skem pogledu znatno razširila in so bili 
ustvarjeni osnovni pogoji za njem nadalj
nji razvoj. V LRS imamo danes 18 OTO 
in 205 telovadnih društev s približno 
13.000 aktivnimi člani. V letu 1948 je 
bilo 15 okrajnih zlotov, na katerih je 
sodelovalo 17.681 fizkultumikov. Tudi 
ostale množične prireditve, krosi in 
mnogoboji so bili dostojno zastopani s 
strani tteliovaidniih organizacij.

Plenumi je poleg uspehov tudi kritič
no pregledal dosedanje delo telovadne 
organizacije. Telovadna zveza še ni v 
celota postala množična ljudska organi
zacija, kajti še vse premalo se ujkvarja 
s telovadbo delavska in kmečka mla
dina, Strokovnemu programu še ni bila 
dana potrebna širina in pestrost. Šte
vilna vodstva ne posvečajo dovolj pozor
nosti vzgoji članstva, ne nastopajo s po
trebno ostrino proti sovražnim elemen
tom, ki vnašajo v telovadno organizacijo 
škodljive vplive starih telovadnih orga
nizacij.

Po končani razpravi je plenum so
glasno sprejel sklepe, ki bodo služili or
ganizaciji za nadaljnje delo.

II. plenum TZS je pred vse organi

zacije Telovadne zveze za leto 1949 po
stavili naslednje naloge:

1. Vzgajati in izpopolnjevati svetili, 
moralni in politični lik naših vaditeljev, 
ki ne morejo vzgajati naših telovadcev, 
če niso osvojili karakternih svojstev člo
veka nove socialistične družbe na osno
vah naprednega nauka marksizma-leni- 
niiizma. Kjer se še pojavljajo mišljenja, 
da se ideologijo, cilje in program naše
ga dela, lahko primerja s »Sokolom« 
bivše Jugoslavije, je treba to odtočno 
zatreti.

2. Organizirali najširšo mrežo teča
jev za predmjake — vaditelje.

3. Nujno sodelovati z OF, LM, Z S, 
AFŽ ni ostalimi množičnimi organizaci
jami, ki bodo nedvomno obogatile in 
vplivale na pravilno usmerjenje vzgoj
nega dela.

4. Neprestano usposabljati naše telo
vadne organizacije, da bodo pravilno iz
vajale program dela za izven armad no 
vzgojo mladine.

5. Otresti se moramo vsakega trdega 
in ^šablonskega postavljanja teritorialnih 
načel pri ustanavljanju telovadnih dru
štev in jih ustanavljati tudi v tovarnah, 
šolah, internatih itd:, če so zajamčeni 
pogoji.

6. Povečati moramo tudi število žena 
v telovadnih društvih in se v ta namen 
povezati z AFŽ-odbori na terenu.

7. Delovni program za telovadna dru
štva izdelati tako, da bo možno ustanav
ljati društva in razvijati delo tudi ta

krat, če ne bo na razpolago dvoran ali 
telovadnega orodja.

8. Fizkulturne aktive v podjetjih in 
šolah, ki razvijajo široko športno aktiv
nost, organizacijsko navezati na najbližja 
telovadna društva, ki morajo omogočiti 
delo «n aktivnost fizkulturnih aktivov, 
ga 'Stalno izboljševati in usmerjati v 
okrepitev jn mobilizacijo novega član
stva v telovadna društva.

9. Do konca marca 1949 ustanoviti še 
11 okrajnih telovadnih odborov. Posebno 
pomoč pa nuditi Primorski, Dolenjski in
Prekmurju.

10. Najvažnejšo nalogo in izpit orga
nizacije predstavljajo društveni nastopi- 
okrajni zleti, nadalje akademije, tekmo
vanje za fizkullurni znak, mnogoboji, 
krosi in ostala tekmovanja. Posebne na- 
loge pa so: sodelovanje na Titovi štafeti 
in oh dnevu športa na vodi.

11. Plenum ie sprejel tudi plan gra
denj in koledar TZS ter zavezal okraje, 
da prieno s planskim delom.

12. Začeti moramo tudi s samoinicis' 
livno izdelavo orodja iz lokalnih virov- 
graditev letnih telovadišč, katerega nai 
zgradi vsako telovadno društvo, kjer so 
možnosti, pa adaptirati fizkulturne do
move itd. Nadalje je postavil plenu«11 
pred vse telovadne odbore, da izvedejo 
okrajna posvetovanja, na katerih nad 
razpravljajo o izvedbi okrajnih zletov in 
o planu dela za leto 1949.

Ob zaključku ie bil v smislu sklep«1 
I. plenuma Telovadne zveze" Jugoslavije 
izvoljen nov izvršni odbor.

Urejuje uredniški odbor. Glavni ured
nik T. Seliškar. — Uredništvo fteiefo® 
45-38) Miklošičeva 22-11, in uprava (te
lefon 20-42) Masarykova 14-11 v Ljub
ljani. — Izhaja vsak petek. —^ Meseč
na naročnina 12 din, — Štev, ček. po
ložnice 6-90603-9. — Tiska tiskarna 
»Ljudske pravice« v Ljubljani


